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نظرگاه

روی  ای��ران 
کمربند مس، طلا و 
سنگ آهن دنیا قرار 
گرفته و این آرزوی 
هر ملتی اس��ت که 
چنی��ن ذخایری را 

در کش��ور خود داشته باش��د تا بتواند از محل فعال کردن آن 
توسعه کشور خود را رقم بزند. مشکلات اقتصادی کشوری که 
همیش��ه با نفت اداره می شد، این روزها بیشتر نمایان شده و 
مس��ئولان را به فکر ایجاد درآمدهای جایگزین انداخته است. 
یکی از این حوزه ها، دنیای ناش��ناخته زیرزمین است به اسم 

»معدن«. 
»کش��ور ایران س��رزمینی اس��ت دارای قابلیت ه��ا و منابع 
طبیعی متن��وع، آب و هوا و اقلیم گوناگ��ون که قابلیت بهره 
گیری از آنها نیز در هر منطقه، بس��ته به ش��رایط آن منطقه 
متفاوت است. ایران، دومین کشور دارای ذخایر گازی جهان، 
س��ومین کشور از نظر ذخایر نفتی جهان و یکی از کشورهای 

مهم عضو اوپک به شمار می رود. 
کش��ور ایران باتوجه به ش��رایط خاص زمین شناس��ی و به 
دلیل داش��تن منابع غنی ازذخایر هیدروکربنی همراه با سایر 
اندیس��های معدنی در بین کشورهای منطقه از مزیت ویژه ای 
برای سرمایه گزاری برخوردار است به طوری که حتی برخی 
از کارشناس��ان در دنیا، ایران را کش��وری معدنی می دانند تا 
کش��وری نفت خیز! از ای��ن رو نقش برنامه های توس��عه ای و 
سیاس��تگذاری ها لز س��وی دولت ها در بخش معدن و صنایع 
معدن��ی از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار اس��ت. متاس��فانه 
تاکنون با وجود مزیت های خاص کش��ورمان در بخش معدن، 
حجم سرمایه گذاری های انجام شده در این بخش متناسب با 
ظرفی��ت و توانایی های این بخش نب��وده و به جرات می توان 
گف��ت در ۵ دهه اخیر ب��ه دلیل وجود درآمده��ای نفتی در 
بودجه های سنواتی دولت ها، تاکنون مزیت اقتصاد معدنی در 
سرنوش��ت کش��ور ما به طور جدی دیده نش��ده است. بخش 
مع��دن به عنوان مهم ترین موتور محرکه وپیش��ران اقتصاد و 
توس��عه یافتگی درکش��ورهای معدن خیز به ش��مار می رود و 
این کش��ورها می کوش��ند تا در این عرصه، در جوامع خود به 
رش��د و پیشرفت دس��ت یابند و بتوانند نقش��ی تاثیرگذار در 
جامع��ه بین المل��ل ایفا کنند.  ایران عزیزم��ان نیز با توجه به 
وج��ود عمده ذخای��ر در مناطق محروم بای��د بخش معدن را 
در زم��ره اولویت های برنامه های اقتص��ادی خویش قرار داده 
ت��ا از این طری��ق بتواند با ایجاد اش��تغال پایدار، نقش مهمی 
در افزای��ش تولی��د ناخالص ملی و درآمد س��رانه ایفا نماید و 
مسیر را برای شکوفایی و توانمندسازی اقتصادی هموار سازد. 
براساس اکتشافات معدنی انجام شده در کشور، ایران ۷درصد 
ذخای��ر معادن جه��ان را در اختی��ار دارد. محصولات معدنی 
ایران با تنوع بالا ش��امل ۶۸نوع ماده معدنی غیرنفتی است و 
ذخایر کشف شده به حدود ۳۷میلیارد تن  می رسد. همچنین 
برآوردها نش��ان می دهد ک��ه ذخایر بالقوه در کش��ور حدود 
۶۰میلی��ارد تن بوده و ارزش برآورد ش��ده این ذخایر معدنی 
نیز معادل ۱۴۰۰میلیارد دلار اس��ت. باید اظهار کرد درحالی 
که اکتشافات عمقی تاکنون در ایران به انجام نرسیده، ذخایر 
واقع��ی معدنی ایران، قطعا فرات��ر از تصور موجود خواهد بود؛ 
حال آنکه میانگین عمق اکتشافات ایران از ۱۰متر کمتر بوده 
اما میانگین عمق اکتش��افات در جهان ۱۰۰متر است.  ایران 
بر روی کمربند مس، طلا و س��نگ آهن دنیا قرار گرفته و این 
آرزوی هر ملتی اس��ت که چنین ذخایری را در کش��ور خود 
داش��ته باش��د تا بتواند از محل فعال کردن آن توسعه کشور 

خود را رقم بزند. 
در همین جا باید پذیرفت در ش��رایط امروز تحریم و کرونا، 
یکی از وظایف حاکمیت ما این اس��ت که با شفاف س��ازی در 
قوانین و مقررات، زمینه لازم را برای جذب سرمایه گذاری در 
معادن کشور آماده کند بنابراین برای عبور از بحران های فعلی 
حاکم در کشور نیز هنر مدیریت حاکم بر اقتصاد کشور باید در 
این باشد که بتواند با حفظ اصول، پذیرای جذب سرمایه های 

جدید خصوصا سرمایه گذار خارجی درحد ضرورت باشد. 
در ای��ن زمین��ه، تدوین برنام��ه و نقش��ه راه تفصیلی مواد 
معدنی کش��ور با رویکرد علمی به فرآیند برنامه ریزی، تلاش 
برای حفظ روابط دیپلماتیک و اقتصادی با کشورهای منطقه، 
تلاش ب��رای ایجاد بازاره��ای بین المللی جدی��د و همچنین 
حفظ و توس��عه بازارهای موجود، افزایش سهم بودجه سالانه 
دربخش اکتشافات معادن کشور در سال های آینده و بازنگری 
و اصلاح س��ریع قانون معادن و ش��یوه نامه های بخشی، برای 
تس��هیل و روان س��ازی با هدف فعال کردن معادن کش��ور و 
جلوگیری از توقف محدوده های ثبت ش��ده از سوی اشخاص 
حقیقی و حقوقی از دیگر اقدامات ضروری برای توس��عه این 
بخش مهم در اقتصاد کشوردر دوران تحریم هاست و در نهایت 
نگاه به آینده پژوهش��ی در بخش معدن از حلقه اکتش��اف تا 
بازار، از سوی متولیان این بخش می تواند اقتصاد معدنی کشور 

را شکوفا سازد.
ادامهدارد...

منبع:تسنیم

سرپرس��ت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت از ممنوعیت 
ص��ادرات هم��ه ن��وع س��نگ آهن خب��رداد. به گ��زارش 
روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران، حس��ین مدرس خیابانی در نشست بررسی و 
رفع موانع جهش تولید در شرکت ذوب آهن اصفهان اظهار 
کرد: بای��د به ذوب آهن به عنوان نماد فولاد کش��ور کمک 

کنیم. حفظ جایگاه و ارتقای این شرکت مهم است.
وی افزود: باید ش��رایط صادرات ذوب آهن را فراهم کنیم 

تا عدم  النفع دیگر محصولات را جبران کند.
مدرس خیابانی با اشاره به اینکه اقدامات زیست محیطی 
شرکت ذوب آهن اصفهان قابل تقدیر است، تصریح کرد: این 

شرکت ده ها برابر آلودگی، فضای سبز ایجاد کرده است.
وی ادام��ه داد: بهینه س��ازی آب در ای��ن ش��رکت نی��ز 

قابل تقدیر است.

سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تج��ارت اظهار کرد: 
صادرات پاشنه آش��یل اقتصاد کشور در سال جهش تولید 

است.
وی ادامه داد: ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی مسئول 

جهش تولید در ذوب آهن است.

مدرس خیابان��ی بیان کرد: محدودیت واردات برای همه 
محصولات تولیدی داخلی از جمله محصولات ذوب آهن و به 

ویژه ریل در امسال عملیاتی خواهد شد.
از��� تامی�ن�س�نگ�آهن�ذوب�آه�ن� پیش�نهاد�

۳معدن
خداداد غریب پ��ور، رئیس هیات عام��ل ایمیدرو در این 
نشس��ت گفت: برداش��تن موانع بروکراتیک برای تس��هیل 

صادرات ذوب آهن اصفهان منصفانه و مورد تایید است.
وی اف��زود: ب��رای رفع مش��کل ماده اولیه این ش��رکت، 
پیش��نهاد ما این اس��ت که کل نیاز ش��رکت ذوب آهن به 
سنگ آهن در ۵سال آینده از طریق ۳معدن چاه گز، مرکزی 

و سنگان به مقدار ۳تا ۴میلیون تامین شود.
تشکر�از�مسئولان�برای�تامین�مواد�اولیه���

منصور یزدی زاده، مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان 

در نشس��ت با بیان این درخواس��ت که در عرضه ش��مش 
تحت فش��ار قرار نگیریم، گفت: همه ت��لاش خود را به کار 
خواهیم بس��ت تا ش��مش را به اوراق و س��ازه های فولادی 
تبدیل کنیم. وی اف��زود: به دنبال افزایش ظرفیت واحدها 
هس��تیم. یزدی زاده خاطرنش��ان کرد: سال گذشته نه تنها 
نی��از ارزی خ��ود را تامی��ن کردی��م، بلکه ارز م��ازاد را به 

بخش های دیگر دادیم.
وی ادام��ه داد: از آقایان غریب پ��ور )رئیس هیات عامل 
ایمی��درو(، اس��ماعیلی )معاونت معدن��ی و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت( و جعف��ری )مدیرعامل 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی( به دلیل تامین مواد اولیه 

تشکر می کنم.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان خواستار شد: ضریب 
قیمتی و سهمیه مشخص شود تا بتوانیم برنامه ریزی کنیم.

ممنوعیت�صادرات�همه�نوع�سنگ�آهن

سنگهایگرانبها،عرصهایبرایخودنماییگوهرهایایرانزمین

اصفهان�شروع�حرکت���
تازه ترین گام در این عرصه، طرح پایلوت س��نگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی در استان اصفهان است که با همت و برنامه ریزی 
س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدن��ی ایران 
)ایمی��درو( ب��ه اجرا درآمده و انتظار می رود در تیر این طرح در 
مشهد و سپس در تهران به اجرا گذاشته شود که مشارکت همه 

دستگاه های ذی ربط ضامن موفقیت آن است.
اکنون بازارچه تخصصی س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی در 
اصفهان افتتاح شده و پیش بینی می شود، بستری برای موفقیت 

در این مسیر باشد.
گزارش ها گویای آن اس��ت که ایران همواره به عنوان یکی از 
۱۰کش��ور شاخص معدنی جهان معرفی شده، اما آمارها نشان 
می دهد که ترکیه و تایلند به ترتیب س��الانه ۲۰ و ۴۰ میلیارد 
دلار درآمد از محل صادرات سنگ قیمتی و نیمه قیمتی دارند، 
این درحالی اس��ت این کشورها قابل مقایسه با توانمندی ایران 
در این بخش نیس��تند. خداداد غریب پور، معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بر لزوم تدوین طرح جامع س��نگ های قیمتی 
و نیمه قیمت��ی تاکید کرده و خاطرنش��ان س��اخته، جزیره ای 
عم��ل کردن بخش های مختلف در حوزه س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی به دلیل نبود طرح جامع در این حوزه است و اکنون 
س��ازمان ایمیدرو به عنوان متولی این امر در کنار فعالان حوزه 
قرار دارد. به گفته وی، س��ازمان ایمیدرو نقش سیاست گذاری 
و تس��هیل ش��رایط فعالیت در معدن و صنایع معدنی را برعهده 
دارد و زمین��ه لازم را ب��رای بخش خصوصی به منظور تقویت و 
توسعه صنعت سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی فراهم می کند. 
غریب پور به بازار بین المللی صنعت س��نگ های قیمتی و نیمه 
قیمتی اش��اره کرد و گفت: ایجاد بازار اختصاصی در این حوزه 
رون��ق ایج��اد خواهد کرد و رونق صنعت س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی منجربه ایجاد اش��تغال، جلوگیری از خام فروشی 
و گردش مالی بالا خواهد ش��د. وی خاطرنش��ان کرد: دستیابی 
ب��ه نقش��ه راه نهایی در این حوزه نیازمن��د همفکری و تجمیع 
اطلاعات سازمان هایی همچون خانه معدن ایران، اتاق بازرگانی، 

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی و ایمیدرو است.
شناسایی�۲۰۰محدوده�سنگ��گرانبها��

در س��ال های گذشته براس��اس گزارش های منتشر شده در 
ایران ۲۰۰محدوده سنگ قیمتی و نیمه قیمتی شناسایی شده، 
ام��ا در زمینه بهره برداری دقیق و صحیح کارهای اصولی انجام 
نشده اس��ت. اکنون ظرفیت های معدنی موجود در استان های 
آذربایجان ش��رقی و غربی، اصفهان، فارس، کرمان، خراس��ان 
رض��وی، ایلام، اردبیل، بوش��هر، زنجان و خراس��ان جنوبی به 
عنوان مناطق مستعد کشور در زمینه انواع سنگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی معرفی شده اند. رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: 
ایج��اد بازار اختصاص��ی در این حوزه، رونق ایجاد خواهد کرد و 
رونق صنعت س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمتی منجربه ایجاد 
اشتغال و گردش مالی بالا خواهد شد و از خام فروشی جلوگیری 

به عمل می آورد.

اشتغال�سالانه�حداقل�۱۰۰هزار�نفر��
 کارشناس��ان س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی پیش از این 
برآورد کردند: بخش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی استعداد 
خوب��ی در زمینه ایجاد اش��تغال دارد، به  گون��ه ای که می تواند 
سالیانه ۱۰۰هزار نفر را به شکل مستقیم و غیرمستقیم در این 
بخ��ش جذب کند. رئیس هیات عام��ل ایمیدرو برآورد کرد: تا 
سال ۱۴۰۵ حداقل ۵۰۰هزار شغل در زمینه سنگ های قیمتی 

و نیمه قیمتی در کشور ایجاد شود.
کمبود�ماشین�آلات�عامل�خام�فروشی��

بررسی ها نشان می دهد در طول سال های گذشته سنگ های 
نیمه قیمتی ایران به شکل فله ای و خام از کشور خارج و موجب 
رونق اش��تغال و درآمد ارزی وارد کنندگان سنگ های ارزشمند 
ایران ش��ده است. متخصصان این بخش تصریح دارند: صادرات 
س��نگ قیمتی و نیمه قیمتی ایران به ش��کل خام به دلیل نبود 
یا کمبود ماش��ین آلات تاکنون انجام ش��ده، اما اکنون تش��دید 
تحریم ه��ا و موانع ایضایی دش��من، فرصت رونق بخش��یدن به 
صنعت س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی را فراهم کرده است تا 
با مشخصه درون زایی و برونگری، این بخش احیا و فعال شود. 

�فعال�سازی�سیستم�کاداستر�فرصت�شفاف�سازی��
فعالان بخش معدن به ویژه آنهایی که در عرصه س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی تلاش می کنند، از نبود ش��فافیت در این 
بخش ابراز نارضایتی داش��تند و یکی از دلایل رونق نداشتن در 
این عرصه هم، نبود مقررات س��خت گیرانه و حمایتی از فعالان 
مربوطه بوده است.  اکنون فعال سازی سیستم کاداستر موجب 
اطمینان فعالان در بخش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی شده 
که از دی  ۱۳۹۵ کلید خورد. فهرست خدمات سامانه کاداستر 
مع��ادن عبارت اس��ت از: نمایش آنلاین تمام��ی محدوده های 
معدنی در کش��ور، ثبت درخواست های اکتشافی در کل کشور 
به صورت آنلاین بدون محدودیت زمانی، صدور پروانه اکتشاف، 
صدور گواهی کش��ف، صدور پروان��ه بهره برداری، تمدید پروانه 
اکتش��اف، انتقال پروانه اکتش��اف، ابطال گواهی کشف، انتقال 
گواهی کش��ف، س��لب صلاحیت گواهی کش��ف، انتقال پروانه 
بهره برداری، س��لب صلاحیت پروانه بهره برداری، صدور مجوز 
برداش��ت بدلیل نبود کفایت ذخیره، موارد س��یزده گانه وزارت 

صنعت، معدن و تجارت در این ارتباط است. 
س��امانه کاداس��تر در واقع برای ثبت اینترنتی محدوده های 
اکتش��افی به عنوان یک مزیت به ش��مار می رود تا مکتش��فان 

از حقوق این مهم برخوردار ش��وند، زیرا در گذش��ته نبود این 
سیستم، سوء استفاده هایی را به دنبال داشت.

گمانه�زنی�از�سنگ�های�نیمه�قیمتی�ایران��
 اطلاعات منتش��ر ش��ده نش��ان می دهد انواع عقیق و گارنت 
)اواروویت، گراس��ولا، پیروپ و دیمانتوئید، در کوهی، ترمالین، 
یش��م، جاسپر آندروزیت، اپیدوت، آمتیست و فیروزه( در ایران 
وجود دارد.  همچنین برخی از ارزیابی های دیگر گواه آن است 
ک��ه بی��ش از ۲۵۰ نوع س��نگ ازجمله انواع گارنت ها، س��فایر، 
س��نگ یاقوت، فیروزه، عقیق، انواع کوارتز، کریزوکولا، فلوریت، 

تورمالین، مالاکیت، آندالوزیت و... را شامل می شود.
علاوه براین ش��رح اطلاع رس��انی در زمینه س��نگ های نیمه 
قیمت��ی موجود در ایران گویای آن اس��ت که ش��ماری از آنها 
در پراکندگی جغرافیایی کش��ور شناس��ایی و مورد تایید قرار 
گرفته است. کانی تورمالین: در رگه های پگماتیتی گرانیت های 
مشهد توده گرانیتی الوند، واقع در روستای ترکمان همدان در 
روس��تای منگاوی و همچنین کنار جاده همدان - تویس��ر کان 
دیده می شوند. کانی توپاز: در برخی رگه های پگماتیتی گرانیت 
الوند دیده ش��ده و آثار آن در جزیره هرمز مش��اهده شده است. 
کانی زیر کن: در برخی از آپلیت هایی که در توده گرانیتی الوند 
را در دره عباس آباد قطع می کند، دیده می شود. در بزمان واقع 
در اس��تان سیستان و بلوچستان گرانیتی وجود دارد که دارای 
دانه های زیر کن است. توده گرانیتی زریگان در استان یزد نیز 
وجود دارد. فلوریت: کانس��ار پاچی مینا در نزدیکی س��وادکوه، 
کانس��ار کمر مهدی در طبس و قهرآباد در س��قز کوه لعل کان 
در نزدیکی کان در نزدیکی معدن سرب و روی انگوران موجود 
اس��ت. فیروزه: در نیشابور، ش��هر بابک کرمان، دامغان )باغو( و 
مش��هد )نیگنان( وجود دارد که در س��طح جهان شناخته شده 
اس��ت.  در کوه��ی: در منطق��ه کوه تش��تاب در جنوب خاوری 
خور، در حاش��یه کویر، محدوده ک��وه گبری در ۲۵ کیلومتری 
ش��رق رفسنجان و جنوب باختری ترود وجود دارد. آمیتیست: 
در محدوده کوه گبری در ۲۵ کیلومتری ش��رق رفس��نجان، در 
منطقه میانه )ترکمان چای(، در میان سنگ های آندزیتی کنار 
اتوب��ان تهران – قزوی��ن رو به روی نیروگاه ش��هید رجایی، در 
یک تپه بازالتی و جنوب باختری ترود موجود اس��ت. ژاس��پر: 
در پیرامون کوه هموتیت در جنوب ش��رق ایرانش��هر در استان 

سیستان و بلوچستان وجود دارد. 
عقیق: در منطقه ش��رق قائن نزدیک ش��اهرخت در دشتی به 

ن��ام بمرود، جنوب باختری ت��رود، میانه البرز مرکزی، کرمان و 
خراسان جنوبی شناسایی شده است. ژیود: در منطقه میان جاده 
قم- تهران، منطقه شرق قائن نزدیک شاهرخت در دشتی به نام 
بمرود وجود دارد. گارنت: گارنت س��بز در باغ مینوی کرمان، در 
منطقه خلج مشهد، در شیست های میکادار جاده همدان - ملایر 
)حواشی زمان آباد(، در اسکارن های متورق تنگ حنا، در نیریز 
فارس، منطقه کوه گبری رفسنجان، کوه اهر، در اتسان زنجان، 
دره شاهس��ون ملایر، در ناحیه زن��د اهر، ناحیه علیای دره مراد 
بی��گ همدان، منطقه تفت یزد، منطقه س��اغند و منطقه تکاب 
موجود اس��ت. بریل: در میکاشیست های کوه سنگی مشهد، در 
حوال��ی خواجه مراد و در برخ��ی پگماتیت های منطقه همدان 
وج��ود دارد.  رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
اصفه��ان به تازگی اعلام کرد: تاکنون ۱۳۰ اندیس س��نگ های 

قیمتی و نیمه قیمتی در این استان شناسایی شده است.
فرجام�سخن��

سازمان ایمیدرو به عنوان یک تشکیلات توسعه ای در زمینه 
شناس��ایی ظرفیت س��نگ های قیمتی، راهبردی مش��خصی 
را ترس��یم کرده و اکتش��اف، آموزش، فرآوری، تسهیل قوانین 
و مق��ررات مربوطه مانند قوانین صادرات��ی و وارداتی گمرکی، 
آموزش و تامین دس��تگاه های موردنیاز را در دس��ت اقدام دارد. 
اما انتظار و توقع از یک مجموعه برای س��امان بخشیدن به یک 
عرصه، کاملا ناپخته و ساده انگارانه است. دولت می تواند بسان 
برخی از کشورها از روستاها فعال سازی آموزشگاه های فرآوری 
س��نگ های نیم��ه قیمتی را کلید بزن��د و همانند دارهای قالی 
در تمامی خانه های روس��تاییان کارگاه تراش س��نگ را با ارائه 
ماش��ین آلات مورد نیاز بستر س��ازی کند. امروز تجارت جهانی 
ب��رای عموم تولیدات مس��ئله برندینگ را ب��ه عنوان یک اصل 
م��ورد تاکید دارد، بنابراین در صنعت س��نگ های نیمه قیمتی 
باید برای کار ثبت و برندینگ سنگ ها برنامه ریزی دقیق انجام 
داد و در ارتب��اط ب��ا تعرفه صادرات هم در چارچوب قانون اقدام 
ش��ود تا تجارت بین المللی کشورمان آسیب نبیند. حمایت ها و 
پش��تیبانی گمرک جمهوری اس��لامی برای تامین مواد اولیه، 
تجهی��زات و ماش��ین آلات م��ورد نیاز ک��ه از معافیت های لازم 
برخ��وردار ش��وند، یکی از سیاس��ت های مهم اس��ت. تضامین 
اش��تغال و برخورداری از بیمه به عنوان دیگر ابزارهای حمایتی 
ای��ن بخ��ش باید کارس��ازی ش��ود. آمارهای منتش��ره گویای 
آن اس��ت که میزان مصرف س��الانه کش��ور از سنگ های نیمه 
گران بها بیش از دو میلیارد دلار اس��ت که به ش��کل غیرقانونی 
وارد می ش��ود و مش��کلاتی در این ارتباط وجود دارد، بنابراین 
لازم��ه این مس��ئله برخورد جدی با قاچ��اق واردات این نوع از 
س��نگ ها و جلوگی��ری از خروج تولیدات به ش��یوه غیرقانونی 
اس��ت.  کلام پایان��ی اینک��ه، همگرایی دس��تگاه های ذیربط و 
سازماندهی از سوی یک مرجع تصمیم گیرنده، زمینه ای برای 
به س��امان رس��یدن این حرکت اصولی است که توسط سازمان 
 ایمیدرو کلید خورده و انتظار می رود در سطح کشور گسترش 

یابد.

 ایران، روی کمربند 
طلایی دنیا

)بخش اول(
محمدرضابهرامن
رئیسخانهمعدنایران

ایران همواره به عنوان یکی از ۱۰ کشور شاخص معدنی جهان 
معرفی شده، اما آمارها نشان می دهد که ترکیه و تایلند به ترتیب 

سالیانه ۲۰ و ۴۰ میلیارد دلار درآمد از محل صادرات سنگ قیمتی 
و نیمه قیمتی دارند، این درحالی است این کشورها قابل مقایسه با 

توانمندی ایران در این بخش نیستند

گروهمعدن:
آمارهای رسمی گویای آن است که ایران 
همواره در بین کش��ورهای شاخص جهان از 
لح��اظ ذخایر معدنی قرار داش��ته، اما یکی 
از کلیدی ترین بخش هایی که در س��ال های 
گذش��ته مغف��ول مانده، عرصه س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی بوده که اکنون فرصت 

خودنمایی یافته است.
ب��ه گزارش ایرن��ا، حجم تج��ارت جهانی 
نیمه قیمت��ی  و  قیمت��ی  س��نگ های 
اس��ت،  دلار  میلی��ارد  یک ه��زار  افزون ب��ر 
ام��ا برخ��ی گمانه زنی ه��ای انجام ش��ده از 
س��وی کارشناس��ان، س��هم ای��ران از این 
 بازار را س��الانه ح��دود ۰/۵درص��د ارزیابی 

کرده اند. 
کش��ورمان یک درص��د جمعیت جهان و 
۷درص��د منابع طبیعی و ذخای��ر دنیا را در 
خود جای داده، بنابراین انتظار این است که 
حداقل یک درصد تجارت جهانی سنگ های 
 قیمتی و نیمه  قیمت��ی را به خود اختصاص 

دهد.
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یادداشت

خبر

یک کارشناس زمین شناسی با بیان اینکه حدود ۶۰درصد 
ذخای��ر شناسایی ش��ده معدنی کش��ور مصالح س��اختمانی 
اس��ت، گفت: دس��تیابی به آمارهای دقیق و مستند، ضامن 

برنامه ریزی و تحقق اهداف مورد انتظار است.
به گ��زارش ایرنا، مصطف��ی عالمی تصریح کرد: براس��اس 
آمارهایی که از س��وی رس��انه ها در جامعه منتشر می شود، 
کش��ورمان دارای ح��دود ۶۰ میلیارد تن مواد معدنی اس��ت 
و ای��ن داده آماری می تواند، ایده فراموش��ی نف��ت و اتکا به 
بخش معدن را عمق بخش��د، اما اینکه این رقم چه میزان به 
واقعیت نزدیک و قابل اس��تناد باشد، نیازمند اطلاعات روز و 

گمانه زنی است.
وزارت صنایع و معادن دولت دهم آمار داد که میزان ذخایر 
معدنی شناس��ایی شده در سطح کشور ۵۷ میلیارد تن است 
که از این رقم ح��دود ۳۴میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی 
است و در عین حال ارزش اقتصادی ذخیره معدنی کشور را 

بالغ بر ۷۷۰ میلیارد دلار برآورد کرد.
دول��ت یازدهم با برنامه ریزی اولیه برای شناس��ایی ذخایر 
جدید کش��ور، گس��تره ۲۵۰ هزار کیلیومتر مربع را در سال 

۱۳۹۳ در دستور کار خود قرار داد و تا سال ۱۳۹۷ به حدود 
۲۷۰ کیلومترمربع رسید.

عالمی خاطرنشان کرد: چنانچه بخواهیم ارزیابی دقیقی از 
ذخایر معدنی داشته باشیم، باید بدانیم که حدود ۶۰ درصد 
ذخایر شناس��ایی شده معدنی کشور مصالح ساختمانی است 
که در این میان ش��ن و ماسه س��هم زیادی دارند و برخی از 

مصالح ساختمانی ارزش اقتصادی ندارند.
دولت دوازدهم از س��ال۱۳۹۷ برنامه اکتش��افی ۴۴۰هزار 
کیلومتر مربع از گستره کشور را در دستورکار خود قرار داده 

است و انتظار می رود تا پایان امسال دستاوردهای این اقدام، 
مورد ارزیابی قرار گیرد.

آماره��ای اع��لام ش��ده در دولت یازدهم از س��وی مهدی 
کرباسیان معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس 
هی��ات عامل ایمیدرو حاکی اس��ت ک��ه در چارچوب برنامه 
اکتش��افی ۲۵۰ هزار کیلومتر مربع از خاک کشور که از سال 
۱۳۹۳ به مورد اجرا گذاشته شد، ۴۲ تن طلا، ۲۲ میلیون تن 
بوکسیت، ۱۰۳ میلیون تن باریت، ۳۰ هزار تن آنتیموان، ۶۵ 
هزار تن عناصر نادرخاکی، ۳۴۵ میلیون تن زغال کک ش��و، 
۲۰۰ میلیون تن زغال حرارتی و ۵۰۰ میلیون تن سنگ آهن 

به عنوان ذخایر قطعی کشف شد.
کارش��ناس زمین شناسی مزبور تصریح کرد: تعداد معادن 
فعال هم از س��وی دستگاه های مختلف، محل اختلاف است، 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت ش��مار مع��ادن دارای پروانه 
بهره برداری را بی��ش از ۱۰هزار معدن اعلام کرده که حدود 
۵ه��زار و ۶۰۰معدن فعال و بقیه راکد یا غیرفعال اس��ت، اما 
همین آمار امروز از سوی سازمان نظام مهندسی معدن مورد 

اختلاف است.

وی گفت: س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ای��ران مرجع 
رس��می برای ارائه آمار معادن فعال یا غیرفعال نیس��ت، اما 
امروز روی سایت این سازمان شمار معادن فعال کشور ۷هزار 
و ۵۶۲معدن ثبت ش��ده که معلوم نیست، مرجع این آمار از 

کجاست؟
عالم��ی با بیان اینک��ه اختلاف های آم��اری و عدم تطابق 
داده ه��ا بایکدیگ��ر مان��ع از هرگون��ه برنامه ری��زی دقیق و 
اصول��ی اس��ت، ابراز امی��دواری ک��رد: براس��اس برنامه های 
۵س��اله وظایف هریک از دستگاه ها مش��خص شده و برپایه 
 آنه��ا اهداف و افق پیش  روی هر دس��تگاه تبیین و ترس��یم 

شود.
کارش��ناس یاد ش��ده گف��ت: مع��ادن غیرفع��ال نیازمند 
بررس��ی های دقیق کارشناسی است، زیرا سرمایه ملی کشور 
مغف��ول مانده و دس��تگاه های اجرایی باید ب��ه مردم در این 
ارتباط پاس��خگو باشند و نهادهای نظارتی هم نسبت به این 

موضوع به طور جدی برخورد کنند.
ایران با اکتش��اف ۶۸ نوع ماده معدنی در س��طح جهان از 

لحاظ تنوع بین ۱۰ کشور شاخص دنیا جای گرفته است. 

سهم ۶0 درصدی مصالح ساختمانی از ذخایر شناسایی شده معدنی

تجهیزات معادن ایران در تصرف چین
ارتقای دانش معدنکاری

استان کرمان دارای بزرگ ترین ذخایر معدنی 
در ای��ران اس��ت ک��ه ازجمله آنه��ا می توان به 
معادن فلزی و سنگ آهن اشاره کرد. همچنین 
این اس��تان مهد فلزاتی همچون کروم است که 

نقش کلیدی در رشد اقتصادی کشور دارد.
 امروز نمایش��گاه ماشین آلات معدنی اهمیت 
زی��ادی دارد. در گذش��ته معدن��کاران تم��ام 
دس��تگاه های موردنیاز خود را از خارج از کشور 
به وی��ژه چین و ترکیه وارد می کردند و با اینکه 
مش��ابه آن کالا در داخ��ل هم تولید می ش��د، 
حساسیتی نس��بت به این موضوع نداشتند. اما 
درحال حاضر باتوجه به مش��کلات ارزی که در 
کشور ایجاد شده و نیز تحریم های معدنی ایران 
ازس��وی امریکا، ما باید هرچه بیش��تر بر تولید 
تجهیزات و ماش��ین آلات تمرکز کنیم و دست 
به تولید داخل��ی بزنیم. مزای��ای تولید داخلی 
تجهیزات و ماش��ین آلات و دستگاه های معدنی 
این است که می شود  در صورت خرابی آن را با 

هزینه کمتری تعمیر کرد. 
وقتی کالای��ی از چین وارد می ش��د، پس از 
مدتی خ��راب و فعال معدنی مجبور به تعویض 
قطعات و گاهی هم کل آن دس��تگاه می شد؛ به 
 این  ترتیب باید مبالغ زیادی هزینه می کرد که 
با توجه به تحریم ها، این مس��ئله دش��وار شده 
اما مدتی است که تولید کنندگان داخلی سعی 
کرده ان��د تعمیرات اولی��ه و اپراتوری را آموزش 
دهند، خدمات پس از فروش داش��ته باش��ند و 
در مقابل ارائه کالای خود احس��اس مسئولیت 
کنن��د. ضم��ن اینک��ه تولی��دات داخل��ی نرخ 
کمتری در مقایس��ه با مشابه خارجی دارد و از 
نظ��ر کیفیت و مرغوبی��ت، قابل رقابت با کالای 

خارجی است.
بنابراین برگزاری چنین نمایشگاه هایی باعث 
کس��ب اطلاع از تولیدات داخل��ی، تبادل نظر و 
آگاهی از ایده های مختلف می شود که می تواند 
برای ارتقای معدنکاران مفید باش��د. ازآنجا که 
تولیدکنندگان دس��تگاه را ب��رای مصرف کننده 
نهای��ی که معدنکاران هس��تند تولید می کنند، 
بای��د ب��ا ش��رکت در نمایش��گاه خواس��ته ها و 
انتقادهای آنها را ش��نیده و متناسب با نیازشان 

گام بردارند.

تقدیر مدیرعامل برق 
منطقه یزد از مجتمع 

معدنی چادرملو

مدیرعام��ل ب��رق منطقه ای یزد ب��ا حضور در 
مجتمع معدن��ی چادرمل��و از همکاری های این 
ش��رکت معدنی وصنعتی در پیک بار س��ال ۹۸ 
تقدیر کرد و خواس��تار ت��داوم همکاری در پیک 
بار امس��ال ش��د. به گزارش پایگاه خبری توانیر، 
ابوالفض��ل اس��دی با حض��ور در مجتمع معدنی 
چادرملو از همکاری های این مجتمع در مدیریت 
پیک بار سال ۹۸ تجلیل و ابراز امیدواری کرد در 
امسال نیز شاهد همکاری اثر بخش این مجتمع 
در پیک سایی باشیم. سید محمد ابریشمی، مدیر 
مجتمع معدن��ی چادرملو نیز همکاری با صنعت 
برق را ب��ا رویکرد تامین منافع مل��ی بیان کرد. 
س��پس در این نشست با ذکر س��وابق همکاری 
ارزنده این مجتمع، ب��رای تداوم تعاملات و حل 
مش��کلات، بحث و تبادل نظر شد. در ادامه این 
دیدار ک��ه جمعی دیگر از مدیران ش��رکت برق 
منطقه ای یزد، حضور داش��تند از ایس��تگاه برق 
۲۳۰ ب��ه ۲۰ کیلوولت چادرمل��و و نیروگاه این 

مجتمع بازدید شد.

حسینحمیدزاده
کارشناسمعدن

رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران گفت: 
ام��روز توجه مس��ئولان و تصمیم گیران کش��ور به موضوع 
معدن، ناشی از لزوم پیدا کردن جایگزینی برای درآمدهای 
نفتی اس��ت و چنانچه قرار است س��طح درآمدی کشور از 

حوزه معدن افزایش یابد، هموارسازی مسیر ضرورت دارد.
به گ��زارش روابط عمومی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کش��اورزی ایران، بهرام ش��کوری در نشستی با اعضای این 
کمیس��یون، با تاکید بر لزوم اعمال برخی تغییرات در روند 
برگزاری جلس��ات ش��ورای عالی معادن، رویکرد اصلی این 

تغییرات را کاهش س��طح پرونده های ارجاعی به این شورا 
بیان کرد.

وی تصریح کرد: اق��دام کلیدی برای تحقق هدف مزبور، 
س��اماندهی به ۸۶ هزار مفاد قانونی در حوزه معدن است و 
بر لزوم تخصیص تسهیلات برای فعالان معدنی تاکید کرد.

ش��کوری، بهره گیری از نقطه نظ��رات معدن کاران را در 
هنگام تصمیم گیری های کلان ای��ن بخش مهم و ضروری 
دانست و افزود: با توجه به انتقادهایی که از روند فعالیت های 
ش��ورای عالی معدن به عمل آمد، انجام برخی اصلاحات که 

م��ورد موافقت اعضای این ش��ورا و مع��اون معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت قرار گرفته، آغاز شد.

ب��ه گفته وی، قرار اس��ت از این پس به عن��وان نماینده 
اتاق ایران در جلس��ات ش��ورای عالی مع��ادن حضور یابد و 
س��جاد غرقی ) نایب رئیس این کمیسیون( هم در کارگروه 

تخصصی شورا فعالیت خواهد داشت.
ش��کوری تصریح کرد: یک��ی از موضوعاتی که باید تغییر 
کند، دسترس��ی اعضای شورا به اطلاعات پرونده هایی است 
که برای دریافت رأی به ش��ورا ارجاع می شود. پیش از این 

اعضا براس��اس اطلاعات کلی و خلاصه ای که در اختیار آنها 
قرار می گرفت، رأی می دادند و این امر اعتراض نس��بت به 
احکام صادر ش��ده را به دنبال داشت و با اعتراض نسبت به 
این روند، ارائه کامل اطلاعات پرونده ها را خواس��تار شدیم 
و با این اس��تدلال موافقت شد. عضو هیات نمایندگان اتاق 
ای��ران همچنین دع��وت از افرادی ک��ه پرونده های آنها در 
دس��ت بررسی است و شنیدن ادله آنها پیش از ارائه رأی و 
در نشس��ت کارگروه های تخصصی را یکی دیگر از اقداماتی 

بیان کرد که قرار است از این پس انجام شود.

رئیس کمیسیون معدن اتاق ایران: 
افزایش درآمدهای معدنی نیاز به هموار سازی مسیر دارد

 منیرحضوری: 
هش��تمین نمایش��گاه بین المللی معدن، صنایع 
معدنی، فرآوری مواد معدنی و تجهیزات وابس��ته و 
شش��مین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات معدنی 
و راهس��ازی، نخس��تین رویداد مرتبط با معدن و 
صنایع معدنی است که پس از شیوع ویروس کرونا 
در کرمان برگزار ش��د. این ۲ رویداد مهم معدنی از 
یکش��نبه اول تیر تا ۴ تیر در سایت نمایشگاه های 
بین المللی کرمان طبق روال هر س��ال برپا شد. با 
وجود اینکه برخی فعالان معدنی از ش��یوع ویروس 
کرون��ا نگ��ران و مخال��ف برگزاری این نمایش��گاه 
بودند، بنا به اعلام وزارت بهداشت، مجوز برگزاری 
رویدادها از ۲۰ خرداد در اس��تان های س��فید داده 
 ش��ده و ازآنجایی  که کرمان نیز جزو اس��تان های 
س��فید است، مس��ئولان مطرح کرده اند که برپایی 
نمایش��گاه در این اس��تان خطری ندارد. »روزگار 
معدن«  درباره این نمایش��گاه گزارشی تهیه کرده 

که در زیر می خوانید:
نمایشگاهی ویژه برای معدنکاران �

عل��ی س��الاری، مدیرعامل 
شرکت طلایه داران اصفهان 
که در حوزه تولید ماش��ین 
نفربر تونلی و واگن فعالیت 
می کند، درب��اره هدف این 
در  حض��ور  از  ش��رکت 
نمایشگاه تخصصی معدن گفت: هدف ما از شرکت 
در نمایشگاه، معرفی محصولات جدیدی مثل واگن 

باری ترمزدار و جک های هیدرولیک ویژه نگهداری 
معادن اس��ت که برای نخستین بار در ایران تولید 
شده اند. همچنین به دنبال بازاریابی تخصصی برای 
محصولات خود هستیم تا کسب وکار خود را رونق 
دهیم. مدیرعامل شرکت طلایه داران اصفهان ادامه 
داد: باتوجه به اینکه ماشین نفربر تونلی که یکی از 
محصولات ما اس��ت در سال ۹۷ برای نخستین در 
ایران تولید و در س��ال ۹۸ به نمایش گذاشته شد، 
به ط��ور حتم امس��ال ه��م ب��رای بازدیدکنندگان 

جذابیت ویژه ای دارد. 
به این ترتی��ب در این نمایش��گاه تخصصی ش��اهد 
آش��نایی جامع��ه معدن��ی ب��ا تولی��دات ش��رکت 
طلای��ه داران اصفه��ان خواهی��م بود. س��الاری در 
پاس��خ به این سوال که نمایش��گاه چه نقاط قوتی 
دارد، بیان کرد: یکی از نقاط قوت نمایش��گاه سال 
۹۸ تخصص��ی ب��ودن آن ب��ود. در آن زمان حضور 
ش��رکت های بزرگ، عیار فنی و مهندس��ی سطح 
نمایش��گاه را بالا برده بود. امس��ال ه��م با حضور 
ش��رکت های مطرح معدنی امیدوارم شاهد چنین 
موضوعی باش��یم. مدیرعامل ش��رکت طلایه داران 
اصفهان با اش��اره به نقاط ضعف نمایشگاه در سال 
قبل نیز گفت: س��ال قبل تع��داد بازدیدکنندگان 
خیل��ی کم بود و به نظر بنده عل��ت این اتفاق نبود 

تبلیغات در جامعه معدنی بود. 
امس��ال ه��م باتوج��ه به ش��یوع وی��روس کرونا و 
ت��رس از انتقال ویروس انتظار می رود با اس��تقبال 
چش��مگیری ازس��وی برخی فعالان معدنی مواجه 

نش��ویم.  س��الاری درب��اره وضعیت ماش��ین آلات 
معدنی در کش��ور گفت: متاس��فانه ماش��ین آلات 
معدنی از جایگاه شایس��ته ای برخوردار نیس��تند و 
معدنکاران همچنان از روش های س��نتی اس��تفاده 
می کنند. باتوجه به اینکه معادن زیرزمینی کش��ور 
وارد نیمه دوم عمر خود ش��ده اند و به اعماق زمین 
نفوذ کرده اند، اس��تفاده از ماشین آلات پیشرفته تا 
می��زان قابل توجهی افزایش پی��دا خواهد کرد.  او 
تاکید کرد: برای عبور از این مرحله و دس��تیابی به 
فناوری و ماش��ین آلات روز باید در جامعه معدنی 

اطلاع رسانی و فرهنگ سازی شود. 
مدیرعامل ش��رکت طلای��ه داران اصفهان در پایان 
درب��اره توانمن��دی ای��ن ش��رکت گفت: ش��رکت 
طلای��ه داران اصفهان در مدت ۹ س��ال فعالیت در 
ح��وزه ماش��ین آلات معدنی همواره ت��لاش کرده 
تجهی��زات موردنیاز معادن را ک��ه تاکنون از خارج 
تامین می ش��ده، بومی س��ازی کند. همین رویکرد 
باعث ش��ده تمام محصولات شرکت برای نخستین 

بار در ایران تولید شوند و به ثبت اختراع برسند.
نمایشگاه، سال ۹۸ قوی ظاهر شد �

طهرانی،  جعف��ری  کیوان 
کارشناس ارشد بین المللی 
و سنگ آهن  فولاد  صنعت 
وضعی��ت  درب��اره 
در  معدن��ی  ماش��ین آلات 
کش��ور گف��ت: نس��بت به 
ش��رایط تحریم��ی که در کش��ور حاکم اس��ت، 

وضعیت ماشین آلات معدنی قابل قبول است. اگر 
بخواهیم وضعیت کشورمان را با کشورهای دیگر 
که در ش��رایط تحریم به س��ر نمی برند مقایس��ه 
کنی��م، متوجه می ش��ویم که ما ش��رایط خوبی 

داریم.
این کارشناس ارش��د بین المللی صنعت فولاد 
و س��نگ آهن ادامه داد: طبیعتا م��ا نمی توانیم از 
برندهای��ی مثل کاترپی��لار، کوماکس��و، ولوو و... 
به علت ش��رایط تحریم اس��تفاده کنیم؛ بنابراین 
پایین ت��ر  ب��ا کیفی��ت  برنده��ای  از  مجبوری��م 
چین��ی بهره ببریم که باعث می ش��ود عمر مفید 
ماشین آلات مصرفی ما پایین تر از استانداردهای 
جهان��ی باش��د. به طور مث��ال اگر ماش��ین آلات 
اس��تاندارد بین المللی عمر مفیدی بیش��تر از ۱۰ 
س��ال دارند، عمر ماشین آلات چینی بسیار کمتر 

از اینها است.
جعف��ری طهران��ی درباره نقاط ق��وت و ضعف 
نمایشگاه تخصصی معدن در سال گذشته گفت: 
این نمایش��گاه در سال ۹۸ بسیار قوی ظاهر شد، 
به طوری که بیش از توقعات ما بود؛ اما به هرحال 
نقاط ضعفی هم داشت که امیدواریم امسال رفع 
ش��ود. به طور مثال سالن اصلی نمایشگاه کوچک 
ب��ود و به همین دلیل برخی غرفه ها در چادر زده 
شدند که باوجود هوای گرم شرایط سختی حاکم 

بود.
این کارشناس با اشاره به اینکه امسال با شیوع 
ویروس کرونا میزان ش��رکت کنندگان هم کمتر 

است، گفت: سال گذش��ته فرصت خوبی بود که 
فعالان معدنی از نزدیک با یکدیگر دیدار داش��ته 
باش��ند اما به طور طبیعی انتظار نداریم جمعیت 

سال قبل را امسال هم ببینیم. 
امس��ال امیدواریم باوجود شرایطی که ویروس 
کرونا ایجاد کرده، از این نمایش��گاه استقبال لازم 
انجام ش��ود. البته براس��اس اطلاعاتی که دارم تا 
۲ هفته گذش��ته وضعیت کرمان قابل قبول بوده 

است. 
این استان جزو ۷ استان پرخطر کشور نیست و 
همین کافی اس��ت که از این فرصت برای شرکت 
در نمایشگاه استفاده کنیم. البته باید امید داشت 
 ک��ه این اس��تان جزو اس��تان های پرخط��ر قرار 

نگیرد.
گفتنی اس��ت چندی پیش محم��ود بندرچی، 
رئی��س س��تاد برگ��زاری نمایش��گاه های معدن، 
متال��وژی، ف��ولاد، ریخته گری، ط��لا و جواهر و 
س��نگ های س��اختمانی، اظه��ار کرد: م��ا برای 
برگ��زاری ای��ن روی��داد مه��م ب��ا س��تاد کرونا 
و دانش��گاه عل��وم پزش��کی اس��تان هماهن��گ 
رعای��ت  بهداش��تی  پروتکل ه��ای  ت��ا   هس��تیم 

شود. 
او درب��اره اهمی��ت ش��رکت در نمایش��گاه نیز 
گفت: ش��رکت ها ۲۵ درصد ب��ازار فروش خود را 
در این نمایشگاه های تخصصی به دست می آورند؛ 
درنتیجه نگرانی در زمینه حضور شرکت ها در این 

رویداد وجود ندارد.
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روی خط خبر

 نخستین محموله سیمان 
از چابهار به امارات صادر شد

و  سیس��تان  دریان��وردی  و  بن��ادر  مدی��رکل 
بلوچس��تان گفت: نخس��تین محموله سیمان در 
س��ال ۹۹ از بندر شهید کلانتری چابهار به صورت 
حمل مس��تقیم از کامیون به شناور بارگیری و به 

امارات صادر شد.
به گ��زارش ایرنا، به��روز آقای��ی اظهارکرد: این 
محموله شامل ۹۰۰ تن سیمان صادراتی است که 
به صورت حمل مس��تقیم و از کامیون به ش��ناور 

بارگیری می شود.
وی افزود: به منظور کاهش هزینه های مترتب بر 
کالا، کاهش زمان بارگیری و س��رعت بخشیدن به 
عملیات و همچنین پیشگیری از خسارات احتمالی 
به کالا؛ کالاهای صادراتی به صورت حمل مستقیم 

از کامیون به شناور بارگیری می شود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان 
با اشاره به بسته بندی جامبوبگ محموله صادراتی 
گف��ت: با توجه به وجود مع��ادن غنی و همچنین 
کارخانه های س��یمان استان که قابلیت صادرات را 
نیز دارند استفاده از زیرساخت ها و تجهیزات بندر 
ش��هید کلانتری برای این نوع محصولات می تواند 
 بار ش��ناورهای فلزی برگشتی از این بندر را تامین 

می کند.

رشد ۱۱ درصدی تولید 
آهن اسفنجی 

بررس��ی آمار ش��رکت های ب��زرگ بخش معدن 
و صنای��ع معدن��ی حاک��ی از تولی��د 5میلیون و 
55۳ه��زار و ۴۳۳ تن آهن اس��فنجی در فروردین 
۱۱درص��دی  رش��د  و  امس��ال  اردیبهش��ت  و 
 آن در مقایس��ه ب��ا مدت مش��ابه س��ال گذش��ته 
اس��ت. در ای��ن م��دت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان 
ب��ا ی��ک میلی��ون و ۴۲۸ه��زار تن تولید و رش��د 
۲درصدی در مقایس��ه با ۲ماهه س��ال گذش��ته، 
بهتری��ن عملک��رد را داش��ت و پ��س از آن فولاد 
خوزس��تان با ۸۹۳ه��زار و ۸۶۹تن تولید )رش��د 
۲۳درص��دی( و چادرمل��و با ۲۷۶ه��زار و ۸۳۶تن 
 )رش��د ۱5درصدی( در مکان های دوم و سوم قرار 

گرفتند.
فولاد�بافت،�شاگرد�اول�رشد�تولید��

در م��دت یاد ش��ده ف��ولاد بافت ب��ا ۱۱۳هزار 
۳۱5درص��دی،  رش��د  و  تولی��د  ۷۸۴ت��ن  و 
بهتری��ن رش��د را در می��ان ش��رکت ها در تولید 
 آهن اس��فنجی در همس��نجی با س��ال گذش��ته 
ثب��ت کرد.برپای��ه ای��ن گ��زارش، در فروردین و 
اردیبهش��ت امس��ال فولاد هرمزگان با ۲5۴هزار و 
۶۷۷تن تولید )افت ۹درصدی(، فولاد سفیددشت 
۱۴۲ه��زار و 55۸ ت��ن )رش��د ۸درصدی(، س��با 
۲5۶ه��زار و ۴۷5تن )رش��د ۱۴درص��دی(، فولاد 
کاوه جنوب ۲۷۶هزار و ۳۶۸تن )رشد ۷درصدی(، 
شرکت توسعه معادن و صنایع ۱۱5هزار و ۹5۰تن 
)اف��ت ۸درصدی( و آهن و ف��ولاد غدیر ۱۲۰هزار 
و ۴۹۲تن )رش��د ۹درصدی( آهن اس��فنجی تولید 
کردند. در ۲ماهه نخست ماه سال ۹۹، فولاد سبزوار 
۱۳۲ ه��زار و ۶۰۷ تن )رش��د ۱۱درصدی(، فولاد 
ش��ادگان ۱۱۹هزار و ۳۳۳تن )رشد ۸۱درصدی(، 
صباف��ولاد ۶ه��زار و ۱۲۱ت��ن )اف��ت ۳درصدی(، 
صبافولاد )بریکت گرم( ۱5۶هزار و ۸۸۲تن تولید 
)رشد ۱۰۶درصدی(، فولاد نی ریز ۱۴۲هزار و ۸۴۱ 
تن تولید )رش��د ۲۶ درصدی(، آهن و فولاد ارفع 
۱۴۳هزار و ۳۲۶تن )افت ۲درصدی(، آهن و فولاد 
گل گه��ر )طرح گوهر( ۲۴5ه��زار و ۷۶۹تن )افت 
۴درص��دی(، همچنین آهن و فولاد گل گهر )طرح 
کوثر( ۲۶5هزار و ۸۰۹تن )رشد ۲درصدی(، جهان 
فولاد س��یرجان با ۱۷۰هزار و 5۱تن تولید )رشد 
۱5درص��دی( و فولاد بافت ۱۱۳ه��زار و ۷۸۴ تن 

)رشد ۳۱5درصدی( آهن اسفنجی تولید کردند.

اولویت فولاد خوزستان، حفظ محیط زیست 
گروهمعدن:

حفظ محیط زیست یکی از ارکان اساسی اهداف 
و چش��م انداز فولاد خوزس��تان ب��وده و پروژه های 
متعددی در این زمینه تکمیل ش��ده یا در دس��ت 
اجراست. به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، 
گفت وگو با علی محمدی، مدیرعامل شرکت فولاد 

خوزستان به شرح زیراست: 
ش�رکتفولادخوزستاندرسالگذشته�

ک�هرون�قتولی�دنامگذاریش�دهب�ود،چه
نتایجیدرزمینهتحققاینشعارکسبکرد؟
خوش��بختانه در س��ال۱۳۹۸ ش��رکت ف��ولاد 
خوزس��تان توانس��ت، اهداف از پیش تعیین شده 
خود را پوشش دهد. دستیابی به تولید ۳میلیون و 
۷۰۰هزار تن ش��مش فولاد و صادرات 5۰درصدی 
محصولات تولیدی، درحالی محقق شد که شرایط 
تحریم های ظالمانه امریکا هر روز سخت تر می شد. 
افتخار این میزان از تولید همزمان با محدویت های 
بین الملل��ی در کن��ار عم��ل ب��ه مس��ئولیت های 
اجتماعی، در واقع گام برداش��تن در مس��یر شعار 

سال گذشته بود.
جنابعال�یب�رایاجرایسیاس�تجهش�

تولیددرشرکتفولادخوزستانبرایامسال
چهبرنامهایدارید؟

حف��ظ رون��د تولید با کیفیت از یک س��و و اجرا 
نمودن پروژ های��ی که در مدت زمان معین باید به 
بهره  برداری برس��ند از س��وی دیگر، اولویت فولاد 
خوزس��تان در س��ال جه��ش تولید اس��ت. البته 
این روند از س��ال های گذش��ته آغاز ش��ده است و 
پروژه های��ی مانن��د: س��اخت کارخانه م��گا مدول 
آهن اس��فنجی با ظرفیت ۱.۷میلیون تن و پس��ت 
برق ۴۰۰کیلو ولت نمونه ای از این پروژه ها اس��ت 
ک��ه در حال اجرا هس��تند. در واق��ع در کنار تولید 
پای��دار و ایفای مس��ئولیت های اجتماعی که جزو 
مهم ترین مسائل مدنظر شرکت است، پیگیری و به 
نتیجه رساندن پروژه های در دست اجرا خود گامی 
در زمینه »جهش تولید« و افزایش ظرفیت است.

ب�هنظرش�ما،دراجرایسیاس�تجهش�
تولی�د،اس�تمرارص�ادراتازچ�هاهمیت�ی
برخورداراستوشرکتفولادخوزستانچه

برنامهایدراینزمینهدارد؟
س��ال گذش��ته در بحث ص��ادرات توانس��تیم با 
اولویت تامین نیاز داخلی کشور، بیش از 5۰درصد 
محص��ولات خ��ود را ص��ادر کنی��م. ای��ن حجم از 
ص��ادرات علاوه ب��ر جایگزینی ص��ادرات نفتی، ارز 
آوری چش��م گیری برای کش��ور به همراه داشت و 
فولاد خوزستان را در میان صادرکنندگان نمونه ی 
کش��ور جای داد. گفتنی اس��ت با توج��ه به تولید 
سفارش��ی و مرغوبیت بی بدیل بلیت تولیدی فولاد 
خوزس��تان در بازارهای جهانی، این شرکت تعیین 
کننده  ی قیمت پایه این محصول به شمار می آید.

گفتن��ی اس��ت تاکید مق��ام معظ��م رهبری بر 
جایگزینی اقتصاد نفتی اس��ت. با این رویکرد، یکی 
از بس��ترهایی که می توان��د، ارز آوری قابل توجهی 
به همراه داش��ته باش��د، حوزه معدن و فولاد است. 
امس��ال هم ب��ا اولویت تامین داخ��ل و حمایت از 
ش��رکت های که تولیدکننده محصولات نهایی در 
کشور هستند، روند صادرات در این مجموعه ادامه 
دارد و سعی داریم با حفظ بازارهای هدف خارجی و 
مشریان خود، در این حوزه نیز دامنه فعالیت خود 

را گسترش دهیم.
بهنظرشماوزارتصنعت،معدنوتجارت�

برایاج�رایهدفجهشتولیدچهکمکیرا
میتواندبهواحدهایفولادسازانجامدهد؟

مطمئن��اً وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، نقش 
راهب��ردی در س��اماندهی ب��ازار فل��زات و صنایع 
معدن��ی بر عه��ده دارد. تس��هیل تعام��لات میان 
تامین کنندگان و صنایع تولیدی فولاد، شناس��ایی 
گلوگاه استراتژیک و رفع موانع صادراتی از مهم ترین 
مواردی هستند که جز از عهده ی مسئولان وزارتی 
برنمی آی��د و امیدواریم در این زمینه چتر حمایتی 
دول��ت و وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت روی 
ش��رکت های معدنی و صنایع وابسته به آن کشیده 
ش��ود. درحال حاضر رابطه شرکت فولاد خوزستان 
و فولاد اکسین در چه وضعیتی است و آیا مالکیت 
فولاد خوزس��تان بر فولاد اکسین تاثیر چشم گیری 
در میزان تولید داشته است؟ همچنین برنامه های 
بعدی فولاد خوزس��تان برای ایجاد تحول در فولاد 
اکسین چیست، لطفا به طور مشروح توضیح دهید.

 مالکیت س��هام فولاد اکسین یکی از برنامه های 
اصلی تکمیل زنجیره ارزش فولاد خوزستان است. 
در س��ال گذش��ته برای تملک ۶۰ درصد از س��هام 
این ش��رکت تفاهمنامه ای به امضا رس��اندیم و در 
حال مذاکرات نهایی برای انعقاد قرارداد هس��تیم. 
مطمئن��ا ب��ا اضافه ش��دن محصولات تولید ش��ده 
در ش��رکت فولاد اکس��ین، زنجیره ارزش فولاد از 
س��نگ آهن تا نورد تکمیل می شود. راه اندازی خط 
تولید اسلب عریض در فولاد خوزستان و تامین نیاز 
ورق ه��ای خاص صنایع نفت، گاز و پتروش��یمی از 
دیگر برنامه های در دست اجراست. درباره وضعیت 
قیمت گذاری دولتی ش��مش فولاد چیس��ت و آیا 
رویه فعلی را ب��رای دیگر بخش های زنجیره تولید 
مطل��وب می دانید، لطفا نظ��ر تخصصی خود را در 

این زمینه بیان فرمایید.  قوانین مالیاتی و تعرفه ای 
ثبات ندارند. بر همین اساس از دولت انتظار می رود 
از طری��ق اصلاح نظ��ام قیمت گذاری، جلوگیری از 
قیمت گذاری دستوری، تسهیل فروش سنگ آهن 
در بورس کالا، حمایت از تش��کیل کنسرس��یوم ها 
و حمایت از روش های جدید فناوری س��نگ آهن، 
ت��لاش کند. اگ��ر قیمت گذاری در ب��ازار بورس و 
براساس عرضه و تقاضا انجام شود ، از ایجاد حباب 
جلوگیری می کند. دولت می تواند در این بین نقش 

نظارتی ایفا کند.
گس�ترش� زمین�ه در ش�رکت ای�ن

فعالیته�ایخود،باچهمش�کلاتاحتمالی
روبهرواس�توجنابعالیبرایحلآن،چهراه

کارهاییپیشنهادمیکنید؟
 حجم تولید فولاد کش��ور متناس��ب با پیشرفت 
طرح ه��ا و پروژه ها بالادس��تی زنجیره ارزش فولاد 
تعریف شده است. با توجه به گزارش پایش زنجیره 
تولید فولاد کشور، تامین سنگ آهن و کنسانتره در 
آینده یکی از گلوگاه های اصلی است. برای مقابله با 
این بحران احتمالی ش��رکت فولاد خوزستان اقدام 
به خرید ۲ کارخانه کنس��انتره و گندله سنگ آهن 

شرکت صنعتی و معدنی سناباد کرد. 
ش��رکت فولاد خوزس��تان یکی از ش��رکت های 
پیش��گام در زمینه حمایت از بومی س��ازی قطعات 
صنعت فولاد اس��ت لطفا گزارشی از اقدامات انجام 
ش��ده یا برنامه های در دس��ت اقدام ارائه بفرمایید. 
بومی سازی بیش از ۲5 هزار قطعه مورد نیاز صنعت 
فولاد افتخاری است که در سال های گذشته نصیب 

مجموعه فولاد خوزستان شد.
اولوی��ت تامین مواد اولیه، قطع��ات و تجهیزات 
فولاد خوزس��تان از داخل است. همچنین برگزاری 
نخس��تین نمایشگاه بومی س��ازی قطعات با حضور 
بی��ش از ۶۸ ش��رکت داخلی در م��رداد ماه ۹۸ در 
اس��تان خوزس��تان و توج��ه ویژه به ش��رکت های 
دانش بنی��ان، گام  ه��ای بنی��ادی ش��رکت ف��ولاد 

خوزستان در سال های اخیر بوده است.
ارزیاب�یش�ماازآین�دهصنای�عمعدنی�

وفل�زیوب�هوی�ژهصنعتفولاددرکش�ور
چیست؟

 اگر به دنبال اقتصاد بدون نفت هس��تیم، یکی از 
امن ترین بسترهای سرمایه گذاری صنایع معدنی و 
فولادی اس��ت. در چند س��ال اخیر اقبال بازارهای 
جهان��ی به ف��ولاد ایران، توجه فع��الان بین المللی 
را ب��ه ب��ازار این کش��ور معطوف کرده اس��ت. اگر 
شرایط س��رمایه گذاری بین المللی را فراهم کنیم، 
بدون ش��ک در آینده نزدیک شاهد صادرات بیشتر 
محصولات فولاد به اقصی نقاط جهان هس��تیم. در 
واقع صادرات مستمر، ارزآوری و تقویت ارزش پول 

ملی را به همراه دارد.
ب�هنظ�رجنابعالیمی�زانبه�رهوریدر�

صنعتف�ولادبهچ�هپارامترهاییبس�تگی
دارد؟

از پارامتره��ای موثر بر بهره وری در صنعت فولاد 
می ت��وان ب��ه م��واردی همچون جدید ی��ا قدیمی 
بودن فناوری های مورد اس��تفاده، مصارف انرژی، 
نیروی انس��انی، نوع س��رمایه گذاری، سیستم های 
حمل ونق��ل، قدم��ت ماش��ین آلات و تجهی��زات، 

راندمان تولید و... اشاره کرد.
به�رهوریدرصنع�تفولادای�رانرادر�

مقایس�هباس�ایرکش�ورهاچگون�هارزیابی
میکنید؟

ب��ا توجه ب��ه اینکه ایران در میان ۱۰ فولادس��از 

برت��ر جه��ان جای می گی��رد و در صنع��ت فولاد 
حرف ه��ای زیادی برای گفتن دارد می توان اذعان 
داش��ت که در مقام مقایس��ه دارای جایگاه ویژه ای 
بوده، کما اینکه عملکرد ما در حوزه صادرات موید 
این مطلب اس��ت و ایران همواره توانس��ته است با 
وجود محدودیت های داخلی و تحریم های ظالمانه 
بین المللی سهم بازار مناسبی را در بازارهای هدف 
جهانی به  دس��ت آورد. البته این بدان معنا نیس��ت 
ک��ه ما در همه حوزه ها به ص��ورت بهره ور فعالیت 
می کنیم، اتفاقا در این حوزه و رس��یدن به س��طوح 
قاب��ل قبول به��ره وری مس��یر پر پیچ و خمی پیش 

رویمان است.
توجهبهشاخصهایبهرهوریچهتاثیری�

برمیزانسوددهییکشرکتخواهدداشت؟
توجه به مفهوم بهره وری و حرکت در این مس��یر 
می توان��د اثرات مطل��وب زیادی ب��ر وضعیت مالی 
ش��رکت داش��ته باش��د که از آن جمله می توان به 
کاهش هزینه های مواد اولیه، آب، برق، گاز و سوخت 
مصرف��ی، نگهداری و تعمیرات، ضایعات و درنهایت 
کاهش بهای تمام ش��ده اش��اره ک��رد. همچنین با 
تمرکز ب��ر دارایی های مولد می ت��وان ارزش افزوده 
بیش��تری خلق کرد. نتیجه این فعالیت ها و اقدامات 

قطعا سودآوری بیشتر شرکت خواهد بود.
اس�تفادهازفناوریهایروزچهنقشیدر�

رشدبهرهورییکمجموعهفولادیدارد؟
در ای��ن ب��اره باید بگویم که به نظ��ر بنده رابطه 
استفاده از فناوری های روز با رشد بهره وری در یک 
مجموعه فولادی یک رابطه مس��تقیم اس��ت یعنی 
ب��ا بکارگیری فناوری های نوی��ن دنیا و حرکت به 
سمت سطوح اتوماسیون پیشرفته می توانیم شاهد 
افزای��ش بهره وری بنگاه تولیدی باش��یم. به جرات 
می توان��م بگویم که فن��اوری اطلاعات و ارتباطات 
می تواند تحول شگرفی در این زمینه ایجاد کرد. 

از اینج��ا ب��ه بعد باید بر آینده متمرکز ش��ویم و 
ببینیم مس��یری که در سال های آینده پیش روی 
شرکت های فولادی ترسیم می شود به کجا خواهد 
رفت در این زمینه باید اش��اره کنم که شرکت های 
فولادی بزرگ در کش��ورهای پیش��گام دنیا مانند 
چی��ن، هن��د، ژاپ��ن، کره جنوبی و اتحادی��ه اروپا 
ه��ر ک��دام به نوعی حرکت به س��مت اس��تفاده از 
فناوری های انقلاب صنعتی چهارم را آغاز کرده اند. 
ای��ن فناوری ها منجر به تغییرات بزرگی در صنعت 

فولاد خواهند شد. 
ب��ه عنوان نمونه به ش��رکت های فولادس��از این 
امکان را می دهند تا زمان نگهداش��ت موجودی را 
کاهش داده و نسبت به نیاز مشتری چابک تر عمل 
نمایند، یا با اس��تفاده از همی��ن فناوری ها کنترل 
بسیار دقیق و کاملی بر فرآیند تولید داشته باشند 
که خود منجر به بهینه سازی عملیات، صرفه جویی 
 در هزین��ه و زم��ان و افزای��ش به��ره وری خواهد 

شد. 
در واق��ع بهبود بهره وری و بالا رفتن بازده تولید، 
افزایش کارایی و اثربخشی در نگهداری و تعمیرات 
ب��ا هوش مصنوعی و تحلیل پیش��رفته، پیش بینی 
قیمت و میزان بهینه تولید با الگوریتم های نوین و 
اس��تفاده از چاپ ۳بعدی برای تولید قطعات یدکی 
تنها بخش��ی از دس��تاوردهایی اس��ت که می توان 
از انق��لاب صنعتی چه��ارم در صنعت فولاد انتظار 

داشت.
بااجرایچهاقداماتیمیتوانبهرهوریرا�

درمجموعههایفولادیکشورافزایشداد؟
 اس��تفاده از فناوری های جدید، فرهنگ س��ازی 

و بهینه س��ازی مص��ارف انرژی، توانمن��د نمودن 
سرمایه های انسانی، سرمایه  گذاری در دارایی های 
مول��د، بکارگیری سیس��تم های حمل ونقل مدرن، 
ب��ه روزآوری ماش��ین آلات و تجهی��زات تولی��د و 
پش��تیبانی، استفاده حداکثری از ظرفیت کارخانه، 
تامی��ن م��واد اولی��ه، مصرفی و قطع��ات یدکی با 
کیفی��ت، تح��ول در سیس��تم های اطلاعات��ی و 
اتوماسیون یکپارچه، توسعه شایستگی های رهبران 
 و تامی��ن اقتصادی و پایدار منابع مالی را به همراه 

دارد.
تولیدباظرفیتپایینترازظرفیتاسمی�

چهتاثیریبرکاهشبهرهوریدارد؟
وقتی ش��ما ب��ا ظرفیت کمتر از ظرفیت اس��می 
کارخان��ه تولید می نمایید عملا داری��د با راندمان 
پایین کار می کنید یعنی از تمام منابع و قابلیت های 
خ��ود برای تحقق اهداف بهره نمی برید که خود به 

معنای اتلاف منابع و بهره وری پایین است.
از طرف��ی اگ��ر هزینه ه��ا را ب��ه ۲ گ��روه ثابت و 
متغیر تقس��یم کنیم و بپذیریم که هزینه های ثابت 
برخلاف هزینه های متغیر ارتباطی به میزان تولید 
ندارند پس عملا داریم با هزینه های ثابت یکس��ان 
میزان تولید کمتری انجام می دهیم که این خود با 

بهره وری در تضاد است.
نقشمنابعانس�انیرادررش�دبهرهوری�

چطورارزیابیمیکنید؟
مس��لما ب��ا توانمندس��ازی کارکن��ان از طریق 
گذراندن دوره های آموزش��ی موث��ر و با کیفیت و 
همچنی��ن س��رمایه گذاری لازم جهت تقویت تیم 
رهب��ری می توان به س��متی حرکت ک��رد که هم 
دارای س��رمایه های انسانی ارزش��مند و با دانش و 
تجربه کافی باش��یم و هم شایس��تگی های رهبران 

سازمان را توسعه دهیم. 
آنچه مس��لم اس��ت این اس��ت که در کنار سایر 
عوام��ل موث��ر بر به��ره وری می توانیم ب��ا تکیه بر 
س��رمایه های انس��انی متخص��ص و کارآزموده به 
عنوان تنها عنصر بی رقیب و غیرقابل کپی در عصر 
رقابتی امروز پیروزمندانه بر قله بهره وری بایستیم.

بحرانکروناچ�هتاثیریبرصنعتفولاد�
ای�رانومش�خصاش�رکتفولادخوزس�تان

داشتهاست؟
ش��یوع این ویروس اقتص��اد جهان را متاثر کرد، 
بس��یاری از کشورهای با افت تولید و کاهش تولید 
ناخالص داخلی ش��ده اند. مطمئنا کش��ور ما از این 
قائده مستثنا نیست. مجموعه ی فولاد خوزستان با 
تکیه بر توان داخلی و در مس��یر تحقق شعار سال، 
توانس��ته در ۲ماهه نخس��ت سال برنامه تولیدی را 
۱۰۰درصد پوش��ش دهد و ۲ماهه اول سال شاهد 

رکوردهای تولیدی بوده ایم.
ف�ولادخوزس�تانچ�هاقدامات�یبرای�

مدیریتومهاربحرانکروناانجامدادهاست؟
اولویت اصلی مجموعه ی فولاد خوزس��تان حفظ 
س��لامت جامعه و کارکنان اس��ت. از همان ابتدای 
شیوع ویروس، کمیته  پیشگیری با حضور معاونان 

و مدیران ارشد تشکیل شد.
در ای��ن کمیت��ه علاوه ب��ر اج��رای پروتکل های 
بهداشتی، محدودیت های برای حضور کارکنان در 
نظر گرفته شد. توزیع 5۰هزار بسته های بهداشتی، 
پایش مستمر سلامتی کارکنان، ترخیص کارکنان 
دارای بیماری زمینه ای از جمله مهم ترین اقدامات 

انجام شده در این مسیر است. 
ز طرف��ی علاوه بر کم��ک ۱۰۰میلیارد ریالی به 
س��تاد بحران اس��تان خوزس��تان به منظور ایفای 
مس��ئولیت های اجتماع��ی، اق��دام ب��ه ضدعفونی 
و گندزدای��ی مناط��ق مح��روم شهرس��تان اهواز 
و کارون و توزی��ع ۳۰ ه��زار بس��ته ی معیش��تی 
کرون��ا  وی��روس  از  آس��یب دیدگان   می��ان 
کردی��م.  همچنین این ش��رکت این افتخار را دارد 
در راس��تای پیش��گیری از شیوع این ویروس، خط 
تولید ماسک تنفسی و گان بهداشتی را برای کادر 

درمانی افتتاح کنند.

باتوجهبهآلودگیهایمحیطزیس�تیکه�
فعالیتصنایعفولادیبههمراهدارد،بهعقیده
جنابعال�یحفاظتازمحیطزیس�تازس�وی
صاحبانصنایعچهمیزانبایدموردتوجهقرار
گیرد؟آیاشاخصههایحفاظتازمحیطزیست
آنط�ورکهبایددرکش�ورمام�وردتوجهقرار

دارند؟
صنای��ع پس از ش��بکه حمل ونق��ل، دومین منبع 
انتشار آلاینده های زیست محیطی هستند. بنابراین 
توج��ه ب��ه حفاظت از محیط زیس��ت ص��رف نظر از 
الزام��ات قانون��ی، زیربنای ادام��ه فعالیت اقتصادی 
و توس��عه پایدار به حس��اب می آید. البته در کش��ور 
همچن��ان فاصل��ه زی��ادی تا رس��یدن ب��ه وضعیت 
مطلوب در این زمین��ه وجود دارد. صنایع موظفند، 
نس��بت به حفظ محیط زیس��ت تلاش کنند. شرکت 
فولاد خوزس��تان در سال های اخیر توجه ویژه ای به 
محیط زیس��ت داخلی و اطراف شرکت داشته است، 
به طوری که یکی از الزامات طرح های توسعه را دارا 

بودن پیوست زیست محیطی قرار داده است.
صنایعفولاددرایران،حفظمحیطزیس�ت�

راچهمیزانموردتوجهقرارمیدهند؟
خوشبختانه طی س��ال های اخیر اقدامات مهمی 
در زمینه بهبود عملکرد زیس��ت محیطی در صنعت 
فولاد کش��ور به وی��ژه در واحدهای تولیدی بزرگ به 
عمل آمده و در طرح های احداث پروژه های فولادی 
جدی��د نیز جنبه های زیس��ت میحط��ی مورد توجه 
بیش��تر قرار گرفته اس��ت. حفظ محیط زیست برای 
فولاد خوزس��تان اولویت بالایی دارد و ش��عار س��ال 
۱۳۹۹ این ش��رکت: تکمی��ل زنجیره ارزش و تحول 
در تولی��د محص��ولات خ��اص، با تمرکز ب��ر اجرای 
طرح های توس��عه، ایمنی، محیط زیس��ت، بهداشت 
محیط کار و تقویت س��رمایه های انس��انی است. در 
مجموع محیط زیس��ت یکی از ارکان اساسی اهداف 
و چش��م انداز ف��ولاد خوزس��تان ب��وده و پروژه های 
متع��ددی در این زمینه تکمیل ش��ده یا در دس��ت 

اجراست. 
این ش��رکت 5 برابر تعهد خود، فضای س��بز ایجاد 
کرده است و همچنین در سال گذشته چندین طرح 

زیست محیطی را افتتاح و کلنگ زنی کرد.
بهرهگیریازفناوریهاینوینچهتاثیری�

برکاهشآلودگیهایمحیطزیستیدارد؟
اص��ولا بدون بهره گی��ری از فناوری های جدید به 
ویژه در زمینه بهینه سازی فرآیندهای تولید فولاد و 
استفاده از سیستم های کنترل آلودگی، امکان بهبود 
عملکرد زیس��ت محیطی و حرکت در مس��یر توسعه 

پایدار وجود نخواهد داشت. 
نکته کلیدی ک��ه می تواند ضامن موفقیت در این 
زمینه باش��د تکیه بر منابع داخلی و س��رمایه گذاری 
بر توسعه فناوری های دوستدار محیط زیست است.

فعالانصنع�تفولادبهچ�هراهکارهایی�
برایکاهشآلودگیهوااندیشیدهاند؟

آلودگ��ی هوا بی ش��ک مهم ترین چالش زیس��ت 
محیطی صنعت فولاد است که برای مقابله با آن باید 
اتخاذ تدابیری در زمینه بهینه س��ازی مصرف انرژی، 
اصلاح فرآیندها و کنترل منابع انتشار، بهره گیری از 
سیستم های کنترل آلودگی مانند تجهیزات غبارگیر 

و کنترل کیفیت مواد اولیه مصرفی ضروری است.
ف�ولاد� ازجمل�ه ف�ولادی ش�رکتهای

خوزستانچهاقداماتیرابرایتصفیهپسابها
دردستورکاردارند؟

با توجه به بحران خشکس��الی در کش��ور، موضوع 
تصفیه پس��اب های صنعت��ی در صنعت فولاد هم از 
لحاظ انطباق با اس��تانداردهای زیست محیطی ملی 
و ه��م از جنبه امکان باز چرخش و اس��تفاده دوباره 
بس��یار حائز اهمیت است، زیرا صنعت فولاد در زمره 

صنایع پر مصرف آب به شمار می آید. 
به همین منظور تصفیه خانه پس��اب صنعتی فولاد 
خوزستان با ظرفیت ۳۰۰۰ متر مکعب در ساعت در 
س��ال ۸۶ راه اندازی شده است. هدف از این فعالیت، 
امکان استفاده دوباره از خروجی است. همچنین فاز 
اول پروژه بازچرخانی پس��اب خروجی با هدف تولید 
آب ن��رم ب��ا ظرفیت ۷5۰ متر مکعب در س��اعت در 

دست اجرا است.
در� زیس�تمحیطی اث�رات ارزیاب�ی

مجموعهه�ایفولادی،چهمی�زانموردتوجه
قرارداردوچهقدربایداجراییشود؟

بر اس��اس قوانین جاری کش��ور، اجرای مطالعات 
ارزیاب��ی اثرات زیس��ت محیطی پروژه ه��ا از جمله 
واحدهای تولید فولاد با ظرفیت سالانه بیش از ۳۰۰ 
ه��زار تن الزامی بوده و بدون تکمیل این مطالعات و 
تایید س��ازمان حفاظت محیط زیست، امکان گرفتن 
پروان��ه بهره برداری وجود نخواهد داش��ت. این الزام 
قاعدت��ا در احداث واحدهای فولادی مش��مول آیین 

نامه است.
رعایتاس�تانداردهاچهتاثیریبرکاهش�

آلایندگیاینصنعتدارد؟
اس��تانداردهای زیس��ت محیطی در صنعت فولاد 
مبنای��ی ب��رای ارزیاب��ی عملکرد زیس��ت محیطی، 
شناس��ایی زمینه ه��ای بهب��ود و تدوی��ن اهداف و 
برنامه های کنترلی حائر اهمیت اس��ت. با رعایت آنها 
امید اس��ت حداقل شرایط لازم جهت حفظ سلامت 

انسان و محیط زیست تامین شود. 

در مجموع محیط زیست یکی از ارکان اساسی اهداف و 
چشم انداز فولاد خوزستان بوده و پروژه های متعددی 
در این زمینه تکمیل شده یا در دست اجراست. این 

شرکت 5برابر تعهد خود، فضای سبز ایجاد کرده است



نماینللده مردم مبارکه در مجلس شللورای اسللامی با 
اشللاره به اینکه فولاد مبارکه با اجللرای پروژه های بزرگ 
فعل »ما می توانیم« را به  خوبی صرف کرده اسللت گفت: 
منابللع محدود اسللت؛ از خام فروشللی مللواد اولیه فولاد 
جدا جلوگیری شللود. به گزارش فللولاد مبارکه اصفهان، 
پرویللن صالحللی در آیین کلنگ زنی پروژه نللورد گرم۲ با 
گرامیداشللت حضور مسئولان کشللوری و استانی و مادر 
شللهید بزرگوار شللهید خرازی در مراسللم افزود: منطقه 

انتظار دارد که از طرف وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت 
شللرایطی برای اسللتقرار و تامین واحدهای پایین دستی 
فولاد در آن ایجاد شللود تا بتوانیم صنایع تبدیلی را برای 
محصللولات اولیه فولاد در این بخش از اسللتان راه اندازی 
کنیللم و بدین ترتیب، عاوه بر تأمین منافع برای منطقه، 
از هزینه هللای گزاف حمل ونقل نیز جلوگیری شللود. وی 
تصریللح کللرد: در شللهرهای صنعتی با رکللود واحدهای 
صنعتی روبه رو شده ایم و انتظار داریم این مناطق با توجه 

منابللع مالی که اختصاص می دهیللد از حالت رکود خارج 
شللوند و همچنین با توجه به تولید محصولات داخلی، از 
ورود محصول مشللابه خارجی جلوگیری شود که این امر 
مهم سللبب دلگرمی واحدهای داخلی می شللود. نماینده 
مردم مبارکه در مجلس اضافه کرد: نکته مهم دیگر اینکه 
با پیوند خوردن متخصصان فولاد با قسمت های پژوهشی 
کشور، امیدواریم در آینده نه چندان دور شاهد این باشیم 
که با پیوند صنعت و دانشللگاه، الکتللرود موردنیاز صنایع 

فللولادی در داخل ایران بللا فناوری داخلی بومی سللازی 
شللود. صالحللی از سرپرسللت وزارت صنعللت، معللدن و 
تجارت درخواست کرد از خام فروشی مواد اولیه فولادجدا 
جلوگیری شود، زیرا منابع محدود است. در بلندمدت باید 
مسللئولان برنامه ریزی در نظر بگیرنللد که برای مثال این 
میزان سللنگ آهن تا چند سال نیاز داخلی را رفع می کند 
و بر این اسللاس جلوی برخی خطرات برای صنعت فولاد 

در آینده گرفته شود.

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس: 

از خام فروشی مواد اولیه فولاد جلوگیری شود
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یادداشت

مدیرعامل مجتمع فولاد خراسللان گفت: شرکت مجتمع 
فولاد خراسان همگام با توسعه کمی ظرفیت تولید و افزایش 
تنللوع و کیفیت محصولات، اقداماتی اساسللی را برای بهبود 
مسللتمر وضعیت زیسللت محیطی به انجام رسانده است. به 
گزارش روابط عمومی فولاد خراسان، کسری غفوری با بیان 
این که بهبود مسللتمر در حوزه محیط زیست، ناشی از تعهد 
مجتمع بر حفظ و صیانت از محیط زیسللت و رعایت الزامات 
قانونی و مقررات ملی و بین المللی اسللت، گفت: این مجتمع 
بللا تاش مضاعف و صللرف هزینه هللای ارزی و ریالی اقدام 
بلله تعریف و اجللرای پروژه های موثللری در قالب طرح های 
بازسازی، بهسازی و نوسازی در بخش های هوا، آب، پساب، 
پسماند و انرژی کرده است که این خود بیانگر اعتقاد راسخ 
مجتمع به مقوله حفاظت از محیط زیست است. وی با اشاره 
به اقدامات انجام شللده در حوزه محیط زیسللت، در ۲دسته 
طللرح جامع بهبود کیفیت هللوا و آب افزود: ایجاد »کمربند 
سبز« و اجرای طرح »مطالعه تراکم و تنوع پوشش گیاهی« 
در محللدوده مجتمع ازجمله اجزای طللرح »بهبود کیفیت 
هوا« بوده و در طرح جامع آب نیز، با اصاحات انجام شللده 
روی سیسللتم آب و مدیریت مصللرف مجتمع، آب مصرفی 
سالانه تا میزان۴۰درصد کاهش یافته است. ناصر فتحعلیان، 
مدیر بهداشللت، ایمنی و محیط زیست فولاد خراسان نیز به 
مناسبت هفته محیط زیسللت، با تشریح اقدامات انجام شده 
برای به حداقل رسللاندن میزان مصرف آب در مجتمع فولاد 

خراسللان، اسللتفاده از پسللاب های صنعتی و انسانی پس از 
تصفیلله و اسللتفاده از سیسللتم های آبیاری نویللن، تجهیز 
۹۵درصد از گسللتره فضای سبز شرکت به سیستم قطره ای 
و بارانللی را از اقداماتللی عنوان کرد کلله همزمان با افزایش 
 سطح فضای سبز، مصرف سللالانه آب را بسیار کاهش داده 
اسللت. وی تغییر فرآیند غبارگیر واحد احیاء از تر به خشک 
بللرای افزایللش راندمان و صرفلله جویی در مصللرف آب و 
همچنین انجام پروژه های مختلف در واحد آبرسانی از قبیل: 
اصاح مکانیسم کاریفایر احیا، پیش تصفیه فیزیکی و تیکنر 
گندله سازی را از دیگر اقدامات حوزه Hse برشمرد. به گفته 
وی اجرای پروژه »شللبکه جمع آوری و انتقال پسللاب های 
نواحی گندله سازی و احیا به دریاچه ۱۶۰هزار مترمکعبی« 
و »کاهش مسللتمر میزان برداشللت از آب هللای زیرزمینی 
)چاه ها(« و تاش در »اسللتفاده از آب سللدبار و پساب های 

تصفیه شللده در فرآیندهای تولید« از دیگر اقدامات شرکت 
درحللوزه صرفه جویللی از مصرف آب بوده اسللت. فتحعلیان 
دربللاره مهم ترین اقدامات در حوزه »رعایت اسللتانداردهای 
زیسللت محیطی فولاد خراسللان« گفت: با وجود اینکه گاز و 
بخارهای خروجللی از دودکش های خطللوط تولید مجتمع 
در محدوده مجاز اسللتانداردهای زیسللت محیطی است، اما 
مجتمع به این موضوع اکتفا نکرده و با هدف بهبود مسللتمر 
در این زمینه، درحال عقد قرارداد با شللرکت های ذی صاح 
برای تغییر بگ فیلترها با نوع سرامیکی هستیم که این نوع 
 )bag filter( فیلترها بازدهی بهتری نسبت به نوع پارچه ای 
دارنللد. مدیللر HSE فللولاد خراسللان، راه اندازی دسللتگاه 
کلریناتور نواحی گندله سللازی، افزایش مسللاحت زیرکشت 
فضای سللبز به میزان ۵ هکتار در سللال گذشته که منجربه 
افزایللش عرصه ی فضای سللبز بلله ۲۷۸هکتار در سللایت 
شللده و نیز اسللتفاده از گونه های سللازگار با اقلیم منطقه و 
کللم آبی را از دیگللر اقدامات انجام شللده در زمینه کاهش 
آلودگللی هوا عنللوان کرد. راه انللدازی کامللل »تصفیه خانه 
بهداشللتی فللاز۲« مجتمللع بللا ظرفیللت ۱۰۰مترمکعللب 
در روز بلله روش تصفیلله بیولوژیکللی، »اجللرای سیسللتم 
مدیریت پسللماند«، و برنامه ریزی برای کاهش پسللماندها، 
اسللتفاده دوباره و امحا بهداشللتی و زیسللت  محیطی تمامی 
پسللماندهای صنعتی، عمومی، کشللاورزی و بیمارستانی از 
 دیگللر اقدامات در زمینه حفاظت از محیط در شللرکت بوده 

اسللت.  مدیللر ایمنللی، بهداشللتی و محیط زیسللت فولاد 
خراسان، از اجرای پروژه revamp در فولادسازی شماره۱ 
بللرای صرفه جویی در مصرف انرژی برق، رایزنی مسللتمر با 
شللرکت های تولید کنسانتره و تهیه کنسانتره با کیفیت بالا 
و گوگللرد پایین بللرای کنترل میللزان گاز So۲ در کارخانه 
گندله  سازی، ایزولاسیون و عایق بندی اطراف کمپرسور سیل 
مدول یک احیا مستقیم برای کاهش آلودگی صوتی، تمدید 
-۱۴۰۰۱-Iso گواهینامه سیستم مدیریت زیست محیطی

۲۰۱۵ برای یک دوره دیگر، افتتاح پارک کیفیت در سللایت 
 )HSE( صنعتی مجتمع، برگزاری جلسات زیست محیطی
و کمیته انرژی به صورت مسللتمر و برگزاری مسابقه نقاشی 
و عکاسللی زیسللت محیطی به مناسللبت روز هوای پاک با 
مشارکت ادارات محیط زیست و آموزش و پرورش برای ارتقا 
فرهنگ زیست محیطی را از دیگر اقدامات انجام شده در این 
حوزه در ماه های اخیر برشمرد. گفتنی است تفکر سازگاری 
احللداث مجتمع فولاد خراسللان با محیط زیسللت از ابتدای 
سللال۱۳۶۲ با انتخاب یک شللرکت معتبر بین المللی به نام 
کوبه استیل ژاپن به عنوان مشاور پروژه شکل گرفت که پس 
از انجام مطالعه امکان سللنجی فنی و اقتصادی در خراسللان 
بللزرگ، درنهایت در سللال ۱۳۶۸ از بیللن ۸ گزینه کاندیدا 
شللده در اسللتان، منطقه نیشللابور باتوجه به جمیع جهات 
 برای سللاخت سللومین قطب صنعت فولاد کشللور پیشنهاد

 شد 

بهبودهای مستمر فولاد خراسان در عرصه حفاظت از محیط زیست

هدف گذاری تولید 30هزار تن شمش 
مدیرعامل شرکت آلومینای ایران مطرح کرد

 راه جذب سرمایه 
در زنجیره فولاد

تولید آهن اسفنجی یکی از حلقه های مهم در 
زنجیره تولید فولاد کشور است. بررسی وضعیت 
واحدهللای ایجاد شللده و فعال آهن اسللفنجی 
کشللور، گویای آن اسللت که ظرفیت های ایجاد 
شللده در ایللن حلقه، بللا اهداف توسللعه ای این 
صنعللت فاصله قابل توجهللی دارد. حال چنانچه 
سیاسللت گذاران به تحقق اهللداف صنعت فولاد 
کشللور در افق ۱۴۰۴مصر هسللتند، باید زمینه 
حضور سللرمایه گذاران را به این حلقه از زنجیره 
فولاد فراهم کنند. ازجمله مهم ترین اقداماتی که 
می توانللد زمینه جلب سللرمایه را به این صنعت 
فراهم کند، ایجاد کنسرسیوم های مختلف است. 
بازار بورس نیز از دیگر مکانیسللم هایی است که 
می تواند سللرمایه قابل توجهی را به این حلقه از 
زنجیره فللولاد جذب کند. درواقللع در موقعیت 
کنونی که اقبال عمومی به بازار سللرمایه افزایش 
پیللدا کرده می تللوان از این ظرفیت برای رشللد 
زنجیره فولاد به ویزه تولید آهن اسللفنجی بهره 
گرفللت. فعالیللت در این صنعت بللا کمبودها و 
چالش هایی روبه رو است. درنتیجه انتظار می رود 
با برطرف کردن این دست مشکات زمینه برای 
توسعه هرچه بیشتر آن فراهم شود. کمبود مواد 
اولیه را باید یکی از چالش های اساسی در تولید 
آهن اسللفنجی عنوان کرد. درنتیجه بسیاری از 
صاحبان سللرمایه با اذعان به این کمبود، تمایل 
چندانی بلله فعالیت در این عرصه ندارند، چراکه 
اطمینان از تامین مواد اولیه برای تولید، شللرط 
نخستین در مسیر جذب سرمایه به یک صنعت 
است. یعنی صاحبان سرمایه باید اطمینان داشته 
باشند که در آینده با چالشی در تامین مواد اولیه 
روبه رو نمی شوند.  اطمینان از سودآوری در یک 
فعالیت تولیدی از دیگر پیش شرط ها برای حضور 
سرمایه گذاران در یک صنعت به شمار می رود و 
چنانچه دولت می خواهد تولید آهن اسفنجی نیز 
مطابق با سند چشم انداز توسعه کشور رشد کند، 
نباید مانع سللودآوری فعالان این صنعت شللود.  
صادرات یکی از پارامترهای اثرگذاری اسللت که 
زمینه سللودآوری را برای این حلقلله از زنجیره 
تولید فولاد را فراهم می کند. با این وجود، تغییر 
مداوم قوانین در طول سللال های گذشللته مانع 
از توسللعه بازار صادراتی آهن اسفنجی شده اند.  
یکی از پیش شرط های موفقیت در بازار صادراتی 
جلب اعتماد مشتریان است. اما متاسفانه قوانین 
مربللوط به صادرات در کشللور مللا به طور مرتب 
تغییر می کند. همیللن موضوع نیز مانع موفقیت 
فروش آهن اسللفنجی تولید شللده در کشور ما 
در بازارهللای بین المللی خواهد شللد. درواقع در 
سللایه چنین تغییرات مداومی مشللتریان ما در 
بازار بین المللی از دسللت می روند. بنابراین باید 
به راه حل اساسی برای رفع این مشکل اندیشیده 
شللود. عاوه بر تمام موارد یاد شده، تغییر مداوم 
در قوانین و مقررات نیز یکی دیگر از دلایلی است 
که مانع جذب سللرمایه به تولید آهن اسللفنجی 
می شللود.  سللرمایه گذاری برای تولید در صنایع 
معدنللی اغلب در بازه های طولانی به سللوددهی 
می رسد؛ بنابراین انتظار می رود قوانین این حوزه 
ثابت باشللند. تغییرات مللداوم قوانین مانعی در 
مسیر جذب سرمایه هستند. اما متاسفانه شاهد 
آن هسللتیم که با تغییر هر دولت، قوانین تازه ای 
وضع یا در دوران یک دولت نیز با تغییر مدیران، 
بخشللنامه های جدیدی صادر می شود. در چنین 
شللرایطی تولیدکنندگان نمی توانند برای تولید 
یا تداوم فعالیت خللود برنامه ریزی کنند.  گاهی 
هم در بازه های زمانی مختلف و بسته به شرایط 
جهانی یا سیاسللت های داخلی، میزان سوددهی 
در حلقه هللای گوناگللون زنجیره فللولاد، متغیر 
اسللت. گاه سللوددهی در معدن بیشللتر است و 
گاه در تولید محصول نهایللی.  بنابراین چنانچه 
بتوان تولید فللولاد از معدن تا محصول نهایی را 
به هلدینگ های بزرگ سللپرد، برخی مشللکات 
برطرف می شللود. در چنین حالتی، سودآوری به 
هر حلقه از زنجیره متعلق باشد، در کل مجموعه 
گردش خواهد داشت و کل مجموعه از این سود 

منتفع می شوند.

علی رضا زاهدیان
مدیرعامل شرکت فولاد غدیر نی ریز

 مرضیه احقاقی: 
شللرکت آلومینای ایران، تنهللا تولیدکننده 
پودر آلومینا در کشللور اسللت. این شرکت از 
سللال گذشللته، تولید شللمش آلومینیوم را با 
ظرفیت ۴۰ هللزار تن آغاز کرده اسللت. برای 
بررسللی عملکرد این مجموعه در سال گذشته 
و نگاهللی بلله برنامه هللای تولید آن در سللال 
جاری، گفت وگویی را با تورج زارع، مدیرعامل 
شرکت آلومینای ایران ترتیب داده ایم. زارع در 
گفت و گو با »روزگار معدن« خاطرنشللان کرد:  
شللرکت آلومینای ایران در سللال گذشته ۱۰ 
هزار تن شللمش آلومینیوم تولیللد کرده و در 
سللال جاری در نظر دارد میزان تولید خود را 
بلله ۳۰ هزار تن افزایش دهللد. وی اظهارکرد: 
تامین مللواد اولیه مهم ترین چالش در مسللیر 
تولیللد آلومینا و به دنبال آن آلومینیوم اسللت. 
امید می رود در سال جاری ممنوعیت برداشت 
از معدن بوکسیت تاش برطرف و مسیر جهش 
تولیللد برای ایللن مجموعه هموار شللود. متن 

کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.
عملکرد ش�رکت آلومینای ایران را در  �

سال 98 چطور ارزیابی می کنید؟
شللرکت آلومینای ایران در سللال گذشللته 
موفق به تولید فلز آلومینیوم شد. ابتدای سال 
۹۸، با راه اندازی خط تولید شللمش آلومینیوم 
این واحد، سومین کارخانه شمش این فلز وارد 
مدار تولید شد. ظرفیت تولید شمش آلومینیوم 
در ایللن ، ۴۰ هزار تن برآورد می شللود. سللال 
گذشللته از ۴۰ هزار تن ظرفیت یادشللده، در 
مجموع ۱۰ هزار تن شللمش آلومینیوم در این 
واحد تولید شللد. مجموع تولید آلومینای این 
شرکت نیز برابر ۲۳۳ هزار تن گزارش شد. در 
این میان، در سال گذشته موفق شدیم رکورد 
تولید روز و ماه را در طول ۱۸ سالی که از آغاز 
به کار این شرکت می گذرد، جابه جا کنیم.این 
رکوردها در حالی ثبت شدند که در سال ۹۸، 
برداشت از معدن بوکسیت تاش استان سمنان 
متوقف شللد. توجه به این نکته ضروری به نظر 
می رسللد که بللا توجه به کیفیللت ذخیره این 
معدن، برداشت از آن تاثیر بسزایی بر عملکرد 
شللرکت آلومینای ایران داشت و مجموعه را با 
چالش هایی روبه رو کرد. با این وجود، با همت 
تمامی کارکنان توانستیم رکورد خوبی از تولید 

ثبت کنیم.
دلایل توقف فعالیت معدن تاش را چه  �

م�واردی می دانید؟ این مع�دن چه زمانی 
بازگشایی می شود؟

معدن بوکسیت تاش به نام شرکت آلومینای 

ایران ثبت شده است. بهره برداری از این معدن 
با رعایت تمامی الزامات محیط زیسللتی انجام 
می شللود و هیچ مشللکلی در این زمینه وجود 
نللدارد. درواقع دلیل اصلللی این توقف فعالیت 
را بایللد منافع گروهی یا سیاسللی کاری عنوان 
کرد. با این وجود، همچنان تعامات با سازمان 
حفاظت محیط زیسللت اداملله دارد. درنتیجه 
امید می رود مشللکات برطللرف و این معدن 

بازگشایی شود.
چه برنامه هایی را برای سال جاری در  �

دس�تور کار دارید؟ آیا ش�رکت آلومینای 
ایران در سال جاری می تواند شعار جهش 

تولید را محقق کند؟
شللرکت آلومینللای ایللران بخشللی از نیاز 
شللرکت های آلومینیومی کشللور به مواد اولیه 
یعنی آلومینللا را تامین می کند. این شللرکت 
برای سللال جاری تولید ۲۴۵ هزار تن آلومینا 
را در دسللتور کار دارد. در بخش تولید شمش 
نیللز تولیللد ۳۰ هزار تللن از فلز مللورد بحث، 
هدف  گللذاری شللده اسللت. درواقع شللرکت 
آلومینای ایران برای سللال جاری در نظر دارد 
شللعار جهش تولید که از سللوی رهبر معظم 
انقاب هدف گذاری شده را محقق کند. تحقق 
این هدف الزاماتی دارد. نخسللتین شرط برای 
تحقق شعار جهش تولید در صنعت آلومینیوم 
تامیللن مللواد اولیه اسللت. شللرکت آلومینای 

ایران از بوکسللیت به عنوان مللاده اولیه تولید 
پودر آلومینا اسللتفاده می کند.تامین قطعات و 
تجهیزات مللورد نیاز در خط تولید نیز اهمیت 
ویللژه ای دارد. درحال حاضر، حدود ۹۰ درصد 
قطعات مللورد نیاز این مجموعه بومی سللازی 
شللده اند، اما برای تامیللن مابقی آن به واردات 

نیاز است. 
وضعیت بازار فروش این محصولات نیز تاثیر 
بسللزایی بر تولید در این صنعت دارد. چنانچه 
بازار فروش تولیدات ما فراهم باشد، می توانیم 
بللا توجه به الزامللات یاد شللده، هدف جهش 
تولید را محقق کنیم. گفتنی اسللت تحریم ها 
بین المللی و شیوع ویروس کرونا در دنیا تاثیر 
منفی قابل توجهی بر عملکرد صنایع به همراه 

داشته است. 
شللرکت آلومینای ایران نیز با این چالش ها 
دسللت و پنجلله نرم می کنللد. با ایللن وجود، 
همچنان در تاش هستیم هدف جهش تولید 
را محقللق کنیم. در همین چنللد ماهی که از 
ابتدای سللال ۹۹ گذشته، میزان تولید آلومینا 
در این شللرکت در مقایسلله با سال گذشته و 
مدت مشابه، حدود ۶ درصد بیشتر شده است. 
در بخش تولید آلومینیوم نیز در حال افزایش 
ظرفیت هسللتیم؛ بنابراین در مقایسلله با سال 
گذشته، دست کم تولید روزانه ما دوبرابر بیشتر 

شده است. 

این مجموعه در مس�یر تولید خود با چه  �
چالش هایی روبه رو است؟

مشکات متعددی در مسللیر تولید وجود دارد. 
همانطور که پیش تر هم اشللاره شد اعمال تحریم 
علیه ایران فعالیت صنایع را دشوارتر کرده است. در 
چنین شرایطی، واردات مواد اولیه و قطعات یدکی 
تحت تاثیر قللرار گرفته اسللت. همه گیری ویروس 
کرونا-کوویللد ۱۹ نیز بازار فللروش تولیدات ما را 
متاثر کرده است. به عنوان مثال، قیمت آلومینیوم 
حتی تا ۳۰۰دلار به ازای هر تن کاهش یافت. نرخ 
فروش آلومینا نیز افت ۱۵۰ دلاری را تجربه کرد. 

این افت قیمت و کاهش در میزان فروش بدون 
تردید در سللود شللرکت تاثیر منفی می گذارد و از 
میزان نقدینگللی می کاهد. توقللف فعالیت معدن 
بوکسللیت تاش را بایللد از دیگللر چالش های این 
شرکت عنوان کرد، چراکه این معدن نقش بسزایی 

در تامین نیاز این مجموعه دارد. 
نق�ش وزارت صنع�ت، مع�دن و تجارت  �

و س�ازمان ایمی�درو را در برط�رف ک�ردن 
مشکلات این شرکت چطور می دانید؟

در موقعیللت کنونللی از متولیان امللر در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و سللازمان ایمیدرو انتظار 
داریم شرایط را به گونه ای مدیریت کنند تا از میزان 
فروش صنایع بالادستی آلومینیوم کاسته نشود. در 
همین حال صادرات تسللهیل شللود. به عاوه آنکه 
ارائه تسللهیات و خدمات از سللوی بانک های نیز 

مورد توجه قرار گیرد.  ذکر این نکته خالی از لطف 
نیسللت که ایمیدرو به عنوان سللازمان بالادستی، 
همللواره رفع چالش های ما را مورد توجه قرار داده 

است. 
چه پروژه های توسعه ای را در دست اجرا  �

دارید؟
شللرکت آلومینای ایران در سللال جاری پروژه 
تولید  هیللدرات ویللژه را در دسللتور کار دارد. در 
این پروژه، محصول ویژه ای تولید می شللود که در 
صنعت کابل سازی، ساخت لوله پلی اتیلن، لوله های 
انتقللال نفت و همچنین در صنایع های تک کاربرد 
دارد. درحال حاضر نیاز کشور به این محصول وارد 
می شود. گفتنی است فقط ۴ شرکت در جهان این 

محصول را تولید می کنند. 
این پللروژه تاکنون حدود ۳۰ درصد پیشللرفت 
فیزیکی داشللته اسللت. امید می رود این پروژه تا 
پایان سللال یا در نهایت ۳ ماه نخست سال آینده 
بلله مرحله نهایی برسللد و درنهایللت محصولی با 
ارزش افزوده بالا تولید شللود. این پللروژه به ویژه از 
این جهت اهمیت دارد که همه قطعات و تجهیزات 
آن بومی هسللتند. دانش تولید آن نیز به شللرکت 
آلومینای ایران تعلق دارد. گفتنی اسللت شللرکت 
آلومینای ایران پروژه های توسعه ای متعدد دیگری 
نیز بللا ارزش ۱۵۰ میلیارد تومان در دسللت اجرا 
دارد. انتظللار می رود بخش عمده ای از این پروژه ها 

در سال جاری به بهره برداری برسند. 



بعد از بارها کش و قوس بالاخره اردیبهشت سال 
گذشته نرخ ۲۱ هزار تومان در هر تن برای شن و 

ماسه اعلام شد که این قیمت ۳۰ درصد پایین تر از 
استان های همجوار ما از جمله البرز و گیلان بود
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روی خط خبر

معدن مس طارم به اشتغال 
جوانان منطقه کمک کند

نماینده قزوین در مجلس شورای اسلامی گفت: 
ب��ا افتتاح معدن مس طارم و جذب جوانان منطقه 

می توانیم مشکل بیکاری جوانان را حل کنیم.
ب��ه گزارش مهر، فاطمه محمدبیگی در جلس��ه 
شورای اداری که در شهر سیردان برگزار شد گفت: 
رس��الت نمایندگان سنگین است و باید خدمت به 

مردم را سرلوحه کار خود قرار دهند.
وی اف��زود: م��ردم طارم مظلوم واقع ش��ده اند و 
منطقه کم برخوردار اس��ت که باید عقب ماندگی ها 
جبران ش��ود. نماینده قزوین در مجلس ش��ورای 
اس��لامی تصریح کرد: نب��ود درمانگاه و اورژانس و 
نبود اینترنت و آنتن دهی تلفن همراه از مشکلات 
اس��ت که باید حل شود. محمد بیگی خاطرنشان 
کرد: مع��دن ط��ارم از بزرگ تری��ن کارخانه های 
معدنی اس��ت که می تواند چه��ره منطقه را تغییر 
دهد که با تامین زمین مناس��ب باید برای شهرک 
مس��کونی کارگران و کارشناسان این معدن اقدام 
ش��ود. وی اف��زود: با افتتاح این مع��دن می توانیم 
صنایع دستی مس را فعال کنیم تا به اشتغال کمک 
شود. محمد بیگی اظهار کرد: تامین گاز روستاها، 
آب شرب سالم، آسفالت جاده ها و بستر سازی برای 
رفاه بیشتر می تواند موجب بازگشت کسانی باشد 

که از این منطقه مهاجرت کرده اند.

سیستان و بلوچستان مورد 
توجه شرکت های بزرگ 

سرمایه گذاری معدنی

سرپرست دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاری 
اس��تانداری سیستان و بلوچستان گفت: سیستان 
و بلوچس��تان به دلیل داش��تن ظرفیت های بالقوه 
معدنی مورد توجه سرمایه گذاران و معدن کاران و 

شرکت های بزرگ معدنی قرار گرفته است.
به گزارش شاتا، زهرا ابراهیمی در بازدید از طرح 
تولیدی فرآوری مس در ناحیه صنعتی نصرت آباد 
که با حضور سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت و مدیرعامل ش��رکت شهرک های صنعتی 
و مدیریت امور ش��عب بانک توس��عه تعاون استان 
انجام ش��د، افزود: در س��ال های اخیر شرکت های 
بزرگ دولتی و خصوصی اکتش��افات گس��ترده ای 
در اس��تان انج��ام و ب��ه ذخای��ر مناس��بی از انواع 
م��واد معدن��ی به  ویژه مس دس��ت یافته اند که بر 
همین اس��اس نیز ش��اهد ایجاد کارخانه فرآوری 
م��س گیتی مهر روش��نا با انجام ف��رآوری اصولی 
 و اس��تفاده بهین��ه از ذخای��ر معدن��ی در اس��تان 

هستیم.
وی ادامه داد: با اهتمام س��رمایه گذار و همکاری 
بانک توس��عه تع��اون پس از پرداخت نخس��تین 
اقس��اط تس��هیلات از محل اعتبارات روستایی از 
ابتدای امس��ال، پیشرفت چش��مگیری در احداث 
واحد حاصل ش��ده اس��ت سرپرست دفتر جذب و 
حمایت از س��رمایه گذاری اس��تانداری سیستان و 
بلوچس��تان هدف از این بازدید را بررس��ی و احصا 
مش��کلات موجود واحد اعلام و تصمیم گیری لازم 

برای تسریع در رفع آنها گرفته شد.
ابراهیمی در ادامه به ظرفیت های منطقه نصرت 
آب��اد در زمینه معدن اش��اره ک��رد و گفت: مس، 
منیزیت و کرومیت از جمله مواد معدنی شناسایی 
ش��ده در این منطقه اس��ت و در زمین��ه فرآوری 
منیزیت نیز تلاش های بس��یار مناس��بی به وسیله 
بخ��ش خصوصی و با حمای��ت مجموعه همکاران 
س��ازمان صنعت، معدن وتجارت در منطقه انجام 

شده است.
وی از مدیریت و پرس��نل بانک توس��عه تعاون، 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و ش��رکت 
ش��هرک های صنعتی اس��تان به دلی��ل همکاری 
 وی��ژه جه��ت تس��ریع در ایجاد این پ��روژه تقدیر 

کرد.

صنعت شن و ماسه استان قزوین در کش و قوس مشکلات
گروهمعدن:

صنعت شن و ماسه در استان قزوین به عنوان 
یک��ی از صنایع زیربنایی و موثر در بس��یاری از 
رسته های دیگر با مشکلات و معضلات متعددی 
در نرخ گذاری، فرآیند توزیع، تخصیص سوخت 
و... روبه رو اس��ت. یکی از مهم ترین مش��کلات 
صنعت شن و ماسه در استان، قیمت غیرواقعی 
آن اس��ت که بنابه برخی دلایل در س��ال های 
اخیر افزایش نداش��ته و باعث ش��ده اس��ت که 
نگرانی ه��ا و نارضایتی هایی می��ان فعالان این 

صنف ایجاد شود.
ب��ه گزارش ایرنا، در این زمینه انجمن صنفی 
ش��ن و ماس��ه اس��تان قزوین خواهان افزایش 
۱۰۰درصدی قیمت شن و ماسه در استان است 
چون اعتقاد دارد اگر این افزایش اعمال ش��ود 
تازه قیمت ش��ن و ماسه استان به نرخ امروزی 
خواهد رس��ید. از س��وی دیگر سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان مخالف این موضوع است 
و اع��لام می کند افزای��ش ۱۰۰درصدی قیمت 
برخلاف رویه و ش��یوه نامه س��ازمان حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان اس��ت و موجب افزایش 
 قیم��ت در س��ایر رس��ته ها و مش��اغل مرتبط 

خواهد شد.
به اعتقاد فعالان این بخش، اگرچه س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان جلوی افزایش 
قیمت ش��ن و ماس��ه را در کارخانه گرفته و در 
این س��ال ها مجوز افزایش قیمت را نداده است 
ولی ش��ن و ماس��ه تولیدی در نهایت به قیمت 
چندین براب��ر مصوب به  دس��ت مصرف کننده 
می رس��د و در این میان ه��م تولید کننده و هم 

مصرف کننده متضرر و ناراضی شده اند.
دلیل این موضوع هم فرآیند نادرس��ت عرضه 
و س��ودجویی دلالان و واسطه ها است که حتی 
در بس��یاری از مواقع قیمت های شن و ماسه از 

سوی کامیون داران تعیین و مشخص می شود.
سازمان�صنعت�قزوین�برای�افزایش���

قیمت�پایه�شن�و�ماسه�همکاری�ندارد
میثم خمسه، رئیس انجمن شن و ماسه استان 
قزوین در این باره گفت: باید از دس��تگاه قضایی 
استان و دادستان های سطح استان تشکر کنیم 
چ��ون وقتی که دس��تگاه قضایی اس��تان برای 
شنیدن مشکلات و دغدغه های انجمن گذاشت 
بیش��تر از متولی ام��ر یعنی س��ازمان صنعت، 

معدن و تجارت بود.
وی اضافه کرد: صنعت ش��ن و ماسه و مصالح 
س��اختمانی و ب��ه ویژه س��نگ  دانه ها در بخش 
عمران��ی کش��ور نق��ش خیلی مهم��ی دارند و 
استحکام تمامی جاده ها و ساختمان ها با همین 
سنگدانه ها است و نیمی از معادن کل کشور را 

معادن شن و ماسه تشکیل داده است.
رئیس انجمن ش��ن و ماس��ه اس��تان قزوین 
گف��ت: در اس��تان قزوی��ن تقریب��ا ۱۰۰واحد 
تولیدی ش��ن و ماس��ه وجود دارد که کمترین 

آنها در شهرستان قزوین مستقر است.
خمس��ه با اشاره به مشکل نرخ گذاری صنعت 
ش��ن و ماس��ه اس��تان قزوین، گفت: متاسفانه 
پایه نرخی ما در چند س��ال گذشته در استان 
قزوین نس��بت به هزینه های تمام ش��ده تولید 
این محص��ول خیلی پایین بوده اس��ت و بارها 
از س��وی سازمان صنعت، معدن و تجارت برای 
 افزای��ش آن وع��ده داده ش��د اما اق��دام عملی 

انجام نشد.
وی اضاف��ه ک��رد: بعد از باره��ا کش و قوس 
بالاخره اردیبهشت س��ال گذشته نرخ ۲۱هزار 
تومان در هر تن برای ش��ن و ماس��ه اعلام شد 
که این قیمت ۳۰درصد پایین تر از اس��تان های 

همجوار ما ازجمله البرز و گیلان بود.
خمس��ه افزود: ما اعتراض خود را نس��بت به 
این قیمت به س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان اعلام کردیم ولی سازمان مخالفت شدید 
با افزایش نرخ داش��ت و دادستان های مختلف 
اس��تان در شهرس��تان های بویین زهرا، آبیک و 
البرز در این باره جلسه برگزار کردند و با رئیس 

سازمان مکاتبه شد.
 وی گفت: باید توج��ه کرد که اعلام نرخ در 
صنعت شن و ماسه که جزو کالاهای گروه سوم 
است برعهده خود تولیدکننده واگذار شده ولی 
ما همیش��ه خواس��ته ایم که بخش خصوصی با 
بخ��ش دولت��ی در تعام��ل کامل باش��د و این 

نرخ گذاری با تعامل کامل انجام شود.
خمس��ه ادامه داد: متاس��فانه س��ازمان این 
هم��کاری را با م��ا انجام نم��ی داد درحالی که 
طب��ق تبصره ۹م��اده ۱۴قانون مع��ادن، دولت 
اج��ازه دخال��ت در نرخ گذاری س��نگدانه های 

غیرانحصاری را ندارد.
دیگرنفسی�برای�صنعت�شن�و�ماسه���

در�استان�قزوین�نمانده�است
وی اف��زود: اگر آمار معادن ش��ن و ماس��ه را 
در اس��تان ببینیم چندین براب��ر کارخانه های 
تولیدی است یعنی هرکس می تواند در معادن 
بیکار، کارخانه شن و ماسه احداث کند اما این 

اتفاق نمی افتد چون انگیزه ای نیست.

خمس��ه گف��ت: چون نرخ ش��ن و ماس��ه به 
ص��ورت غیرواقع��ی پایین نگهداش��ته ش��ده و 
همین موضوع باعث پایین آمدن کیفیت تولید 
شده اس��ت و قطعا نمی توان وقتی هزینه تمام 
شده شن و ماسه در هر تن ۴۰هزار تومان است 

آن را ۲۰هزار تومان فروخت.
وی اضاف��ه کرد: هم این��ک صف های طولانی 
متقاضی شن و ماسه در استان تشکیل می شود 
که از استان های البرز و گیلان در قزوین حضور 
یافته ان��د و همی��ن موضوع باعث می ش��ود که 
قیمت شن و ماسه با وجود اینکه ۲۱هزار تومان 
در هر تن مصوب ش��ده اما برای مصرف کننده 

۶۰هزار تن خالی شود.
ای��ن مس��ئول گف��ت: ب��ا ای��ن وضعیت هم 
تولید کننده و هم مصرف کننده نابود می شوند و 
اینجا فقط یک سری ماشین داران سود می برند.

وی اضافه کرد: در س��ال گذشته کرایه حمل 
هر تن ش��ن و ماس��ه از درب کارخانه تا محل 
مصرف در ش��هر قزوین 8 تا ۱۲هزار تومان بود 
ولی امس��ال کرایه ها به ۳۰ ت��ا ۳۵هزار تومان 
افزای��ش یافت��ه اس��ت و علت آن به تش��کیل 
صف های طولانی و می��زان خواب یک کامیون 
برای دریافت بار ش��ن و ماس��ه باز می گردد که 
موجب می ش��ود راننده هزینه خواب خود را از 

جیب مشتری جبران کند.
ای��ن مس��ئول گفت: اگر نرخ ش��ن و ماس��ه 
در اس��تان اصلاح و واقعی ش��ود ی��ا به قیمت 
اس��تان های همج��وار نزدیک ش��ود دیگر این 
صف های طولانی در استان تشکیل نمی شود و 
حتی اگر کامیون داران نیز ۱۰۰درصد به کرایه 
حمل ونقل خود اضافه کنند باز محصول شن و 
ماس��ه تقریبا در همان رن��ج ۵۵ تا ۶۰هزار تن 
به دست مصرف کننده می رسد و نه تولید کننده 
نابود می ش��ود و نه مصرف کننده با منت بار را 

خریداری می کند.
رئیس انجمن شن و ماسه استان قزوین گفت: 
وقت��ی کاری که هم به ضرر مصرف کننده و هم 
تولیدکننده است پس سازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت چه هدف س��ومی را دنبال می کند که 
چندین سال این صنف را نابود کرده و له کرده 

و دیگر برای این صنف نفسی نمانده است.
صدور�مجوزهای�غیرواقعی،�مشکل���

دیگر�صنعت�شن�و�ماسه�استان�قزوین
این مس��ئول گفت: ۵هزار تن مجوز برداشت 
ش��ن و ماس��ه برای یک مع��دن در ۳ماه صادر 
می شود که اصلا خود صادرکننده، تولید کننده 
و یک ش��خص عادی می دانند که مجوز ۵هزار 
تن درنهایت یک ماه یا ۲۰روزه تمام می ش��ود و 
چطور یک کارخانه با ۳ تا مجوز ۵هزار تن باید 

یک سال خود را مدیریت کند؟
وی اضافه کرد: این مش��کل باعث می شود تا 
یک کارخانه برداش��ت های غیرمجاز برای اداره 
کارخانه خود داش��ته باشد اما مالیات یا حقوق 
دولتی و ارزش افزوده را براس��اس همان ۵هزار 

تن مجوز پرداخت کند.
تخصی�ص�نیافتن�س�وخت،�مش�کل���

جدی�صنایع�شن�و�ماسه�قزوین
رئیس انجمن شن و ماسه استان قزوین گفت: 
کارخانه دارانی هستند که معدن ندارند اما مواد 
اولی��ه را از معدن داران خری��داری می کنند اما 
ش��رکت نفت می گوید باید مجوز معادن داشته 

باشند و سوختی به آنها تحویل نمی دهد.

خمسه گفت: متاس��فانه انجمن شن و ماسه 
هیچ گون��ه اختی��ارات و ب��ازوی اجرایی که در 
تعامل با سازمان صنعت، معدن و تجارت باشد 
ندارد تا نظارت های بیش��تری برای فعالان این 

صنف داشته باشند.
وی گفت: ما هیچ ب��ازوی اجرایی نداریم که 
از خود دفاع کنیم و متاس��فانه سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت نیز صرفا درب��اره ارباب رجوع 
ب��ا تولیدکننده ها کام��لا تحکمی عمل می کند 
ول��ی برای پیگیری مطالب��ات ما از ادارت دیگر 
مثل سوخت، لاستیک و تناسب میزان برداشت 

مجوزها اقدامی نمی کند.
انگ�ه�ای�مختلفی�به�فعالان�حوزه���

شن�و�ماسه�چسبانده�می�شود
رئیس انجمن ش��ن و ماس��ه اس��تان قزوین 
گف��ت: م��ا نمی دانیم مش��کل خ��ود را با چه 
نه��ادی در می��ان بگذاریم و مش��کلات خود را 
از چه دس��تگاهی پیگیری کنیم چون به خاطر 
نرخ پایین قیمت ش��ن و ماس��ه، برداشت های 
غیرمج��از در اس��تان انج��ام می ش��ود و انگ 
برداشت غیرمجاز به ما زده می شود و به خاطر 
تعلق نگرفتن س��وخت مجبور می ش��ویم آن را 
آزاد بخری��م و برچس��ب قاچاقچی ب��ه ما زده 

می شود.
وی گف��ت: ما انتظار داریم یک واحد نظارتی 
برای صنعت شن و ماس��ه استان تشکیل شود 
و اداره اس��تاندارد نیز واقعا س��خت گیری کند 
ت��ا کیفیت تولید محص��ولات ارتقا یابد ولی در 
مقاب��ل برای اص��لاح نرخ گذاری ه��ا و پیگیری 

مطالبات انجمن نیز اقدام شود.
نرخ�گذاری�صنعت�ش�ن�و�ماسه�در���

قزوی�ن�بای�د�ی�ک�چهارچوب�داش�ته�
باشد

علی اکب��ر کبیری، معاون 
بازرسی و نظارت سازمان 
صنعت، مع��دن و تجارت 
قزوی��ن در این باره گفت: 
یک بخش��ی از مشکلات 
صنعت شن و ماسه را در 
اس��تان قبول داریم اما تمامی این مشکلات را 

نمی پذیریم.
وی اضاف��ه ک��رد: نرخ گذاری صنعت ش��ن و 
ماس��ه باید یک چهارچوب داش��ته باشد چون 
ما هم باید پاس��خگوی تولید در س��ال جهش 
تولید باش��یم و هم از س��وی دیگر، پاسخگوی 
دس��تگاه های نظارت��ی باش��یم ک��ه حمایت از 

مصرف کننده را از ما مطالبه می کنند.
کبیری با بیان اینک��ه باید یک نوع بازی برد 
برد و دوطرف برنده در این موضوع حاکم باشد، 
اف��زود: با توجه به اینکه حمای��ت از تولید یک 
اصل اس��ت ما وظیفه داریم کم��ک کنیم ولی 
تولیدکنن��دگان هم باید یک رس��التی داش��ته 
باش��ند و تنها به فکر افزایش قیمت محصولات 

خود نباشند.
مع��اون بازرس��ی و نظارت س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت قزوی��ن گف��ت: در ح��وزه 
قیمت گذاری، ش��یوه نامه هیات عالی نظارت بر 
کالا و خدم��ات وجود دارد که صنعت ش��ن و 
ماس��ه را در اولویت ۳ قرارداده است و براساس 
آن بای��د نرخ گذاری از س��وی انجم��ن مربوط، 
تش��کل ها و س��ازمان حمایت از تولیدکننده و 
انجم��ن حمای��ت از مصرف کننده ه��ا با رعایت 

چهارچوب های حقوق مصرف کننده انجام شود.
این مسئول گفت: شاید در سال های گذشته 
کوتاهی ش��ده که قیمت پایه ش��ن و ماسه در 
اس��تان پایین نگهداشته ش��ده است ولی الان 
انجمن شن و ماسه اس��تان درخواست افزایش 
۱۰۰درص��دی قیمت را از ۲۱هزار تومان در هر 

تن شن و ماسه به ۴۳هزار تومان دارند.
حداکث�ر�۲۰درصد�مج�وز�افزایش���

قیم�ت�ش�ن�و�ماس�ه�در�اس�تان�داده�
می�شود

وی اضاف��ه ک��رد: دس��تگاه های حاکمیتی و 
نظارتی در نرخ گذاری اصولی دارند و هر س��ال 
یکب��ار می توانند ن��رخ جدید ارائ��ه کنند و در 
سال گذشته شرایط کش��ور به گونه ای شد که 
 مج��وز افزایش قیمت را به هیچ وجه به اس��تان 

ندادند.
کبیری گفت: اگرچه ش��ن و ماس��ه در گروه 
سوم کالاها قرار دارد اما اعلام شده که حداکثر 
افزایش قیمت برای هرکالایی حداکثر ۲۰درصد 
باشد و ما براس��اس اصول اخلاقی و مجوزهای 
ابلاغ��ی، مجوز افزایش بی��ش از ۲۰درصد را به 

انجمن شن و ماسه نخواهیم داد.
وی اضافه کرد: هم اینک انجمن بتن آماده که 
۹۰درصد مواد اولیه آنها ش��ن و ماسه و سیمان 
است نیز درخواست نرخ جدید دارند و باید یک 
نشس��ت مش��ترک میان این ۲ انجمن داش��ته 

باشیم تا به یک نتیجه معقول برسیم.
 کبی��ری گفت: اگر قیمت ش��ن و ماس��ه در 
اس��تان ۱۰۰ یا ۷۵درصد افزایش یابد به دنبال 
۱۰۰درصد قیمت بتن آماده، کرایه حمل ونقل، 
قیمت ساخت وس��از نیز افزایش خواهد یافت و 
بای��د به هم��ه این موارد به ص��ورت جامع فکر 

کرد.
نظارت�ها�بر�صنایع�شن�و�ماسه�باید���

افزایش�یابد
محم��دی،  هوش��نگ 
تعزی��رات  مدی��رکل 
حکومتی استان قزوین در 
بای��د  گف��ت:  این ب��اره 
برای  نظارت��ی  تیم ه��ای 
بررسی فرآیند توزیع شن 
و ماس��ه در استان تشکیل شود تا بتوان از بروز 

تخلف در این حوزه جلوگیری کرد.
وی افزود: باید بررسی کنیم که قیمت گذاری 
شن و ماس��ه با چه دس��تگاهی است چون در 
یک نامه ابلاغی انجمن شن و ماسه به سازمان 
درباره قیمت های جدید، اصلا اسمی از سازمان 
صنع��ت و حمایت از مصرف کننده نیس��ت و ما 

اصلا آن را قبول نداریم.
وی اضافه ک��رد: درباره تعیین قیمت مصوب 
باید س��ازوکار قانونی موجود طی شود و بعد از 

تعیین قیمت برای نظارت ورود کنیم.
محمدی گف��ت: باید بررس ک��رد که قیمت 
ش��ن و ماسه در اس��تان های همجوار ما بر چه 
معیاری تعیین شده است و ما هم در استان بر 

همان معیارها عمل کنیم.
وی اف��زود: نظارت در ای��ن حوزه خیلی مهم 
اس��ت چ��ون الان برداش��ت های غیرمج��از به 
محیط زیس��ت آس��یب وارد می کن��د و باید با 
افزایش نظارت جلوی این تخلفات گرفته شود.

دادگس�تری��� رس�می� کارشناس�ان�
آبی�ک،�افزایش�قیمت�ش�ن�و�ماس�ه�را�

تایید�کردند
احم��دزاده،  س��عید 
دادستان آبیک در این باره 
گفت: انجمن شن و ماسه 
استان باید دقت کند که 
س��ازمان  مقاوم��ت  آی��ا 
صنعت، مع��دن و تجارت 
استان در برابر افزایش نرخ ها ثمره ای برای این 

س��ازمان داشته اس��ت چون این مقاومت ها در 
 زمین��ه حمای��ت از مصرف کننده انجام ش��ده 

است. 
وی گفت: شرکت قسم بزرگ ترین تولید کننده 
شن و ماسه در استان در آبیک مستقر است که 
به ش��دت نس��بت به قیمت پایین شن و ماسه 
نسبت به هزینه تمام شده گلایه داشت و آن را 

با دادستانی مطرح کرد.
احم��د زاده اضافه ک��رد: متاس��فانه به خاطر 
همین اخت��لاف قیمت از اس��تان الب��رز برای 
خرید شن و ماس��ه در شهرستان آبیک حضور 
می یافتن��د و دغدغه م��ا این بود ک��ه تخریب 
زیس��ت محیطی برای استان قزوین اتفاق بیفتد 
چ��ون در ه��ر ح��ال ذات کار مع��دن تخریب 

محیط زیست است.
دادس��تان آبیک افزود: به توجه به درخواست 
معادن شن و ماسه استان، آنالیز قیمت از طریق 
۳کارشناس رسمی دادگستری استان انجام شد 
و کارشناسان رس��می، قیمت تمام شده هر تن 
ش��ن و ماس��ه را ۳۶ه��زار و 8۰۰تومان تعیین 
کردند و ما اعلام کردیم که افزایش قیمت باید 

اتفاق بیفتد.
احمدزاده با بی��ان اینکه تمامی این مکاتبات 
و مس��تندات را به س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت ارس��ال کردیم، افزود: ب��ا توجه به این 
مس��تندات و صراحت تبصره ۹م��اده ۱۴قانون 
مع��ادن، رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و 
تجارت اس��تان اع��لام کرد بای��د قیمت گذاری 
جدید انجام ش��ود و چون کالا در گروه س��وم 
است مسئولیت قیمت گذاری بر ذی نفعان قرار 
 دارد ولی در س��ال یکبار قیمت گ��ذاری انجام 

می شود.
وی اضاف��ه کرد: ما انتظار داری��م با توجه به 
سال حمایت از تولید و جهش تولید، نرخ گذاری 
مطابق با قانون انجام شود و ممنوعیت افزایش 
قیم��ت که س��ازمان حمای��ت از مصرف کننده 
اع��لام ک��رده متعل��ق به گ��روه ی��ک و دوم و 
 کالاهای سبد خانوار است و این گروه را شامل

نمی شود.
باید�قیمت�ها�در�حوزه�ش�ن�و�ماسه���

واقعی�شود
دادستان قزوین افزود: مشکلات زیادی در این 
زمینه وجود دارد و باید رفع خلا و فاصله ای که 
میان تولیدکننده خدمات تا رس��یدن محصول 
به  دست مصرف کننده وجود دارد، مد نظر قرار 

گیرد. 
وی اضاف��ه ک��رد: رانن��ده ای ک��ه حمل کننده 
کالای ش��ن و ماس��ه اس��ت نمی تواند خودش 
ن��رخ تعیی��ن کن��د و حتم��ا بای��د از طری��ق 
 س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت این موضوع 

انجام شود.
قاس��می با تاکید بر واقعی کردن قیمت های 
ش��ن و ماس��ه در اس��تان، افزود: اگر قیمت ها 
در اس��تان ما پایین تر از س��ایر اس��تان ها باشد 
ای��ن مش��کلات را خواهی��م داش��ت و باید به 
نوعی قیمت ه��ا را متعارف کنی��م و با افزایش 
 نظارت جلوی خروج ش��ن و ماس��ه را از استان 

بگیریم.
وی با اش��اره ب��ه برداش��ت های غیرمجاز از 
معادن شن و ماسه، گفت: اگر تناژ را به صورت 
واقع��ی در اختیار اس��تخراج کننده قرار ندهیم 
خواه یا ناخواه به س��مت تخل��ف پیش می رود 
و البته قیمت گذاری به موقع هم در این زمینه 
بسیار مهم اس��ت چون اگر در فصل آن نباشد 

تاثیر منفی خواهد داشت.
دادس��تان قزوین افزود: ما در واقع هم کمک 
کار تولید کنن��ده هس��تیم و ه��م می خواهیم 
حق��وق مصرف کنن��ده رعای��ت ش��ود و بای��د 
ضم��ن اینکه موانع را در س��ال جه��ش تولید 
برمی داری��م بای��د در ح��ق مصرف کنن��ده نیز 
اجحاف نش��ود و از حیث استانداردها و شاخص 
 کالاه��ا نی��ز اطمین��ان خاط��ر وجود داش��ته 

باشد.
صنع��ت ش��ن و ماس��ه در اس��تان قزوین با 
مش��کلات متعددی روبه رو است که مهم ترین 
آن پایین نگهداش��تن قیمت پایه تولید ش��ن و 
ماس��ه بوده که هم اینک از قیمت تمام ش��ده 
هم پایین تر اس��ت و این موضوع را کارشناسان 
رسمی دادگستری هم تایید کرده اند که قیمت 
ش��ن و ماسه در اس��تان باید حداقل ۷۵درصد 

افزایش یابد.
ام��ا در آن س��وی ماج��را مصرف کنن��دگان 
ق��رار دارند ک��ه باید حق��وق آنها نی��ز رعایت 
ش��ود و ش��یوه نامه س��ازمان حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان ب��رای ممنوعیت افزایش بیش 

از ۲۰درصدی قیمت کالاها رعایت شود.
هرچند بس��یاری از فعالان این حوزه اعتقاد 
دارن��د ک��ه هم اینک ش��ن و ماس��ه در نهایت 
ب��ا قیم��ت بیش��تر از ن��رخ مصوب به دس��ت 
مصرف کننده می رس��د و اگ��ر قیمت ها واقعی 
 شود بسیاری از مشکلات این حوزه رفع خواهد 

شد.
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روی خط خبر

کودلکو ش��یلی می گوید پروژه های ساخت وساز شمالی 
 را ب��ه دلیل همه گی��ری کرونا به حالت تعلی��ق درآورده 

است.
ب��ه گزارش صنعت کار، معدن م��س کودلکو که تحت 
کنترل دولت ش��یلی است، گفت: پروژه های ساخت وساز 
در شمال کشور را به حالت تعلیق در خواهد آورد و سعی 
خواه��د کرد تولید را در معدن Chuquicamata خود 
حفظ کند. این ش��رکت با ص��دور بیانیه ای اعلام کرد که 
اقداماتی را برای محافظت در برابر ش��یوع ویروس کرونا 

پس از گزارش دولت از افزایش مرگ و میر ناش��ی از این 
ویروس، انجام می دهد.

در می��ان تلاش برای س��ازماندهی مجدد، گزارش های 
بسیار انتقاد ش��ده از مرگ و میر ناشی از ویروس، دولت 
تع��داد تخمینی از موارد مرگبار را به بیش از ۷۰۰۰مورد 
از ۴، ۲۶۵ پیش تر تایید شده افزایش داد.اعلامیه کودلکو 
چند س��اعت پ��س از تایید م��رگ دومین کارگ��ر براثر 
ویروس کرونا صادر شد. این شرکت اعلام کرد که معدن 
Chuquicamata خ��ود، ک��ه در آن نخس��تین مرگ 

کروناویروس در اوایل ماه جاری ثبت شد، تنها با پرسنل 
شهر همس��ایه کالاما کار می کند تا شیوع این بیماری را 

کاهش دهد.
در این بیانیه آمده اس��ت: »از این پس کارمندان فقط 
از کالاما خواهند آمد.« در این بیانیه آمده اس��ت که کار 
 Chuquicamata ساخت وس��از با هدف تکمیل پروژه
Subterranea در ش��مال ش��یلی به حال��ت تعلیق در 
خواهد آمد زیرا این ش��رکت اقدامات ضد ویروس خود را 

محکم تر می کند.

تعلیق پروژه های مسی با شیوع کرونا

سرمایه گذاری دوباره چین در صنعت معدنکاری

 بازار بیلت سی ای اس 
در سکوت 

بازار بیلت س��ی ای اس وضعی��ت خوبی ندارد 
چراک��ه ب��ازار چین جوی منفی ب��ه خود گرفته 
است. به گزارش کالاخبر، بازار قراضه ترکیه دیگر 
صعودی نیست از این رو بازار بیلت تحت تاثیر قرار 
گرفته اس��ت البته عرضه بیلت محدود اس��ت و 

اغلب عرضه کننده ها عجله ای در عرضه ندارند.
قیم��ت فعلی ۳۷۵ت��ا ۳۸۵دلار ه��ر تن فوب 
دریای س��یاه اس��ت که تغیی��ری در طول هفته 
گذشته نداشت. جو منفی بازار چین فعالیت بازار 

بیلت سی ای اس را عملا متوقف کرده است.
چینی ها حاضر نیس��تند در بیش��تر از ۴۰۰تا 
۴۰۵دلار ه��ر ت��ن س��ی اف آر )مع��ادل ۳۶۵تا 
۳۷۰دلار هر تن ف��وب( خرید کنند درحالی که 
هفته قبل معامله ه��ا در ۴۰۵تا ۴۱۰دلار هر تن 
سی اف آر نهایی شده بود. در هر حال فروشنده ها 
فعلا نس��بت به کاهش قیم��ت مقاومت کرده اند 

چون عرضه کم است.

جو بازار قراضه ترکیه 
منفی شد

ج��و ب��ازار قراض��ه در ترکیه در ح��ال منفی 
شدن است. فولادس��ازان بر قیمت های پایین  تر 
اص��رار دارند زی��را تقاضای محص��ولات فولادی 
آنها کمتر ش��ده اس��ت. به گزارش کالا خبر، در 
کل جو بازار قراضه در ترکیه بدتر ش��ده اس��تو 
تولیدکننده ه��ا امید زیادی ندارن��د چون تقاضا 
براساس انتظارشان نبوده است. درحالی که اوایل 
هفت��ه قبل قراض��ه امری��کا ۲۶۷دلار و محصول 
انگلیس ۲۶۵دلار هر تن س��ی اف آر بود تا پایان 
هفته به ترتیب ۲۶۵و ۲۶۳ دلار هر تن سی  اف آر 
شد. بدین ترتیب متوسط قیمت قراضه سنگین 
کلاس ۱ و ۲خل��وص ۲۰-۸۰ وارداتی در ترکیه 

۲۶۵ دلار هر تن سی اف آر ثبت شد.

قیمت مس ۳۷ دلار 
افزایش یافت

روز جمع��ه ۳۰ خ��رداد س��ال ۱۳۹۹، قیمت 
مس در LME نسبت به روز معاملاتی پیشین، 
۳۷دلار افزایش داش��ته و ب��ه ۵هزار و ۸۳۶ دلار 

رسیده است.
ب��ه گزارش فلزات آنلای��ن، قیمت مس در روز 
۳۰خرداد در معاملات بورس فلزات لندن نسبت 
به روز پنجشنبه ۰.۶درصد رشد داشته و نسبت 
ب��ه هفته پیش��ین ۰.۹درصد افزای��ش را تجربه 
کرده و به ۵هزار و ۸۳۶دلار رسیده است. قیمت 
۳ماهه مس در معاملات روز جمعه ۳۰ خرداد، با 
افزایش ۳۰ دلاری نسبت به روز معاملاتی پیش 
از آن، ۰.۵ درصد رش��د داش��ت و ۵ هزار و ۸۵۵ 
دلار اعلام شد. قیمت ۳ ماهه فلز سرخ نسبت به 
هفته پیش ۰.۸ درصد رشد را تجربه کرده است. 
روند قیمت و موجودی انبار مس در بورس فلزات 
لندن در ۲هفته اخیر نشان می دهد که موجودی 
این فلز در انبارهای ب��ورس فلزات لندن در روز 
جمعه ۳۰خ��رداد، با کاهش ۶ه��زار و ۶۵۰تنی 
نس��بت به روز معاملاتی پیش از آن همراه بوده 
و از ۲۴۳ه��زار و ۲۵۰تن به ۲۳۶هزار و ۶۰۰ تن 
رسیده است. وضعیت کانتنگو و بکواردیشن بازار 
مس در بورس فلزات لندن در ۲هفته اخیر نشان 
می دهد که در روز جمع��ه ۳۰ خرداد در بورس 
فلزات لندن قیمت مس در شرایط کانتنگو به سر 
می برد. اختلاف قیمت ۳ماهه و نقدی در این روز 
نس��بت به پنجشنبه، با کاهش ۷دلاری و برابر با 

۲۰دلار بر تن گزارش شده است.

سنگ آهن کمی بالا رفت
آخری��ن قیمت س��نگ آهن واردات��ی خلوص 
۶۲درص��د در چین روز جمعه ۲۵س��نت رش��د 
داش��ت و ۱۰۳دلار هر تن سی اف آر ثبت شد. به 
گزارش کالاخبر، درحال��ی که روزهای اخیر جو 
ب��ازار فولاد چین منفی ش��ده بود ب��ا اعلام خبر 
حمای��ت ۲۱۱میلیارد دلاری بانک مرکزی چین 
از تجارت داخلی آن جو بازار محصولات فولادی 
نیز کمی بهتر ش��د. قیمت بیلت و میلگرد هم به 
ترتیب ۴.۲ دلار و ۱.۴ دلار بهبود داشت. فعالان 
ب��ازار چندان ب��ه وضعیت آینده ب��ازار اطمینان 
ندارن��د و برخ��ی افت قیمت را ب��رآورد کرده اند 
چون این حمایت دولت چین با بارش های فصلی 
مناطق جنوبی همزمان ش��ده و از طرفی فروش 
سنگ آهن اس��ترالیا بالا رفته و عرضه برزیل نیز 

رو به بهبود است.

 گروهمعدن: 
براس��اس گزارش های جدید فیچر سولوش��ن، 
چین می تواند س��رمایه گذاری دوباره در صنعت 
معدن کاری داش��ته باش��د تا از این طریق منابع 

پایه خود را در دنیای پساکرونا حفظ کند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، یکی از مس��ائلی که 
در پی همه گیری کرونا روش��ن می ش��ود نقاط 
ضع��ف زنجی��ره تامین به طور کلی و وابس��تگی 
بین المللی به محصولات اس��تراتژیک است. این 
مس��ئله حت��ی در چین از اهمیت بس��یار بالایی 
برخوردار است چراکه در چین صنعت فلزات که 
از مهم ترین صنایع این کشور است تا حد زیادی 

به واردات سنگ آهن وابسته است.
فی��چ همچنین در ای��ن گزارش اش��اره کرده 
اس��ت که چین می تواند در س��یزدهمین برنامه 
۵ساله خود که در سال۲۰۱۶ به تصویب رسیده 
ب��ود بازنگری کن��د و این رویک��رد می تواند یک 
اس��تراتژی ب��رای تحکی��م صنایع پای��ه ازجمله 
صنعت معدن��کاری و حرکت روبه رش��د زنجیره 
ارزش ب��ه س��مت ذوب فل��زات باش��د. در اواخر 
م��اه مه، اتحادیه فولاد چین و س��ازندگان اصلی 
فولاد خواس��تار افزایش تولید سنگ آهن داخلی 
و همچنین س��رمایه گذاری بیشتر در اکتشافات 
خارج از این کش��ور برای اطمینان از تامین مواد 

اولیه شدند.
در گ��زارش ای��ن ش��رکت تحقیقات��ی آم��ده 
اس��ت که در دوران پس��اکرونا چین قادر اس��ت 
س��رمایه گذاری دوباره در صنع��ت معدنکاری را 
با توجه به مس��ئله تامین منابع داش��ته باش��د. 
دولت می تواند با توس��عه اکتشاف مواد معدنی یا 

س��رمایه گذاری در فناوری های مرتبط سودآوری 
تولید مواد معدنی را که پیش از این غیراقتصادی 

ارزیابی می شد را مدنظر قرار دهد.
فیچ در این تحلیل آورده اس��ت: از آنجایی که 
تامی��ن منابع در ش��رایط کنونی ی��ک نیاز مبرم 
محسوب می شود، انتظار داریم که سرمایه گذاری 
برای اس��تخراج معادن در طرح یک کمربند یک 
جاده چین )BRI( در ۵س��ال آینده با س��رعت 
بیش��تری پیش ب��رود. کمبود آش��کار کانی های 

کلی��دی مانند س��نگ آهن، م��س و اورانیوم در 
چی��ن، منجر به ایج��اد اس��تراتژی طولانی مدت 
این کش��ور برای دس��تیابی مس��تقیم به معادن 

کشورهای در حال توسعه خواهد شد.
به وی��ژه، این ش��رکت تحقیقات��ی پیش بینی 
می کن��د که با وخیم تر ش��دن روابط دیپلماتیک 
جذابی��ت  توس��عه یافته  کش��ورهای  و  چی��ن 
سرمایه گذاری در صحرای افریقا SSA برای این 

کشور افزایش یابد. 

تامین کنن��ده  کش��ورهای  در  تن��وع  ایج��اد 
م��واد اولی��ه ب��ه غی��ر از اس��ترالیا ک��ه ح��دود 
۴۰درص��د از واردات م��واد معدن��ی چی��ن در 
س��ال۲۰۱۹ را ب��ه خ��ود اختص��اص داده بود، 
 بس��یار در ای��ن زمین��ه کمک کنن��ده خواه��د 
 SSA بود. س��رمایه گذاری در بازاره��ای معدنی
همچ��ون جه��وری دموکراتیک کنگ��و )مس(، 
زامبیا )مس(، گینه )سنگ آهن(، افریقای جنوبی 
)زغال سنگ( و غنا )بوکسیت( راه حلی در این  باره 

خواهد بود تا چین وابس��تگی خود را تنها به یک 
کش��ور در این زمینه کاهش ده��د. در حالی که 
چین به عن��وان بزرگترین تولیدکننده فلزات در 
جهان ش��ناخته می شود، همچنان نیاز به واردات 
بیش��تر فلزات و مواد اولیه ب��ا ارزش افزوده بالاتر 
دارد که در صنایع ساخت اتومبیل و هوافضا مورد 

استفاده قرار می گیرد، دارد.
از آنجا که بر اساس روابط کنونی انتظار می رود 
که روابط چین با کش��ورهای غربی رو به وخامت 
بگذارد، این کش��ور بدون ش��ک با مسئله نیاز به 
تامی��ن بودجه توس��عه و تحقیق داخلی بیش��تر 

ازجمله در مسائل فنی روبه رو خواهد شد. 
تحلیل گ��ران فی��چ ب��ر این ب��اور هس��تند که 
س��رمایه گذاری های خارج از چین درحال حاضر 
ب��ا محدودیت های فزاینده ای از س��وی نهادهای 
نظارتی در سراسر جهان به ویژه مناطق حساس 
ک��ه از فناوری ه��ای لازم و مناب��ع م��ورد نی��از 

برخوردارند، روبه رو شده است.
ای��ن تحلیل اضاف��ه می کند که در س��ال های 
آینده ش��رکت های دولت��ی و خصوصی همچنان 
به تلاش خود برای س��رمایه گذاری در بازارهای 
خارجی برای فرصت های س��رمایه گذاری فلزات 
پایین دس��ت ادامه می دهند، ام��ا انتظار می رود 
با توجه به س��رمایه قبلی، ش��اهد سخت تر شدن 
همزم��ان افزای��ش س��رمایه گذاری در فناوری ها 

باشیم.
فی��چ در پایان نتیجه می گیرد که چش��م انداز 
آین��ده  س��ال های  در  ضعیف ت��ر  اقتص��ادی 
چالش هایی برای س��رمایه گذاری چین در دیگر 

کشورها و حتی در داخل ایجاد خواهد کرد.

مع��دن جدی��د گرافیت در 
مغولس��تان داخل��ی موقعیت 
چین را ب��ه عنوان بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده، صادرکنن��ده و 
مصرف کنن��ده این ماده حفظ 

می کند.
ب��ه گ��زارش برن��ا ب��ه نقل 
باتری ه��ای  ماینین��گ،  از 
تولی��د  در  ک��ه  لیتیوم ی��ون 
تجدیدپذی��ر،  انرژی ه��ای 

خودروه��ای برقی و ابزار های تِ��ک ذخیره انرژی را بر عهده دارند، این روزها بازار پرورنقی 
دارند. 

پیش بینی می ش��ود تا ۲۰ س��ال دیگر و س��ال ۲۰۴۰ می��لادی ۵۳۰ میلیون خودروی 
الکتریکی در جهان وجود داش��ته باش��د تولید این حجم از خودروی الکتریکی حکایت از 
نیاز به مواد معدنی دارد که در س��اخت آن اس��تفاده می ش��ود. این مواد لیتیوم، کبالت و 

گرافیت هستند.
دهه هاس��ت که چین بزرگترین تولیدکننده، صادرکننده و مصرف کننده گرافیت ورقه ای 
جهان بوده اس��ت که البته در س��ال های اخیر مقادیر چش��مگیری از مواد اولیه موردنیاز 
خ��ود را از آفریقا وارد می کرد. واردات گرافیت ورقه ای چین از آفریقا در ۳س��ال گذش��ته 
س��یر صعودی داش��ت و از ۲۰کیلوتن در سال ۲۰۱۷ به ۶۳کیلوتن در سال ۲۰۱۸ و ۱۹۷ 
کیلوتن در سال۲۰۱۹ میلادی رسید، با این حال منبع بیشتر گرافیت وارداتی به چین از 
پروژه ای به نام »سایراریس��ورزس بالاما« در کش��ور موزامبیک است که تولید آن در اواخر 
سال گذشته میلادی به  تدریج کاهش پیدا کرد. واردات گرافیت از چین از ۱۵ کیلوتن در 
ماه س��پتامبر )شهریور-مهر( سال گذشته به ۰.۷ کیلوتن در ماه های ژانویه )دی-بهمن( و 

فوریه )بهمن-اسفند( کاهش پیدا کرد.
در چنن شرایطی چین موفق به کشف ذخایری شده که جای خالی ذخایر موزامبیک را 
پر کند. معدن جدید در منطقه مغولس��تان داخلی قرار دارد و مجاورت آن با کش��ور چین 
مزیت مهمی به شمار می آید. وب سایت روسکیل که نزدیک به ۵ دهه است در زمینه ارائه 
داده های مرتبط با فلزات، مواد معدنی و صنایع ش��یمیایی و محصولات نهایی این صنایع 
فعالیت می کند، پیش بینی می کند این معدن عظیم گرافیت ورقه ای می تواند پاس��خگوی 
نیاز چین به این ماده باش��د تا این کشور جایگاه خود را به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده، 

صادرکننده و مصرف کننده گرافیت حفظ کند.
ظرفی��ت ای��ن معدن که در نزدیکی ش��هری به نام بایانور ق��رار دارد و هنوز نامی بر آن 

گذاشته نشده ۱۰۰ کیلوتن در سال است. 
چین برای این پروژه ۶۳۰ میلیون دلار هزینه کرده تا ۱۷.۸ میلیون تن ذخیره گرافیت 

از آن بهره برداری کند. 
در همی��ن راس��تا گزارش جدی��دی که گ��روه بانک جهانی منتش��ر ک��رده حکایت از 
آن دارد ک��ه نی��از به عرض��ه گرافیت تا س��ال ۲۰۵۰ میلادی ۵۰۰برابر بیش��تر از میزان 
کنون��ی باش��د چون دنیا به س��مت صنایع پاک تری در حرکت اس��ت ک��ه کربن کمتری 
 ب��ه ج��و منتش��ر کن��د و گرافی��ت در س��اخت محصولات ای��ن ن��وع از صنع��ت کاربرد 

دارد.
تاکنون چین ۸ تا ۹درصد از نیاز خود را گرافیت ورقه ای را از مغولس��تان داخلی تامین 
می کرده و این ذخایر از منطقه ای به نام ش��ینگه به  دس��ت می آمده است. بیشتر گرافیت 
به دس��ت آمده از ش��ینگه از نوع گرافیت های بزرگی بودند که گزینه های مناس��بی برای 
اس��تفاده در اند باتری های لیتیوم یون به ش��مار نمی آمدند چون تولیدکنندگان، ورق های 

گرافیتی کوچک و متوسط را ترجیح می دهند.

با کشف یک ذخیره جدید در مغولستان داخلی؛

چین ابرقدرت گرافیت جهان می ماند
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توزیعهدفمندسهامعدالت

درحالی که ب��ه تازگی وزیر 
اقتصاد اع��لام ک��رده بود که 
سهام عدالت به 6دهک پایین 
جامع��ه توزیع ش��ده اس��ت و 
ام��روز هی��چ س��هام جدیدی 
ب��رای تخصیص به جاماندگان 
وجود ندارد، برخی نمایندگان 
مجل��س ش��ورای اس��لامی از 

طرحی برای رف��ع این 2 چالش رونمایی کرده اند. به گزارش تس��نیم، موضوع 
س��هام عدالت در روزهای اخیر مورد توجه نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
کارشناس��ان اقتصادی، مس��ئولان و مردم قرار گرفته اس��ت، اما ایرادی که در 
س��ال138۵ وجود داش��ت این بود که به دلیل کامل نبودن بانک های اطلاعاتی 
کش��ور، به جای آنکه این س��هام به 6 دهک پایین درآمدی داده شود، عملا در 
اختیار 6۰درصد مردم قرار گرفت. سال ۹8 و در زمان تخصیص یارانه معیشتی 

بسیاری معتقد بودند 
س��ازوکار شناس��ایی کارآمدی در کش��ور وجود ندارد، این درحالی است که 
به دلیل نبود زیرس��اخت های لازم وضعیت شناسایی دهک های پایین درآمدی 

در دهه 8۰ وخیم تر بوده است.
به عبارت ساده تر به دلیل ضعف سامانه های شناسایی دهک های پایین جامعه، 
س��هام عدالت عمدتا در س��ال 138۵ به افرادی که در سازمان ها یا ارگان های 

کشور اشتغال داشتند واگذار شد. 
ایرادی هم که بس��یاری از کارشناس��ان و نمایندگان به بحث س��هام عدالت 
وارد می کنند بر همین مبناس��ت، چرا که برخ��ی از نیازمندان و افرادی که در 
آن زمان زیر نظر هیچ س��ازمان یا نهاد حمایتی نبودند، جزو جاماندگان س��هام 
عدالت به ش��مار می رود. بس��یاری از کارشناس��ان و نمایندگان مجلس شورای 
اس��لامی این اتفاق را نوعی تبعیض می دانند. مجلس نیز در این میان به دنبال 
ارائ��ه طرحی برای الزام دولت برای عده ای مش��خص یا تم��ام افراد جامانده از 

سهام عدالت است.
به گفته وزیر اقتصاد، در قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی 
صریحا ذکر شده است که سهام عدالت تنها به 6 دهک افراد جامعه داده شود و 
ارائه سهام عدالت در سال 8۵ آغاز شد و اکنون دیگر نمی توان برای جاماندگان 

سهام عدالت کاری انجام داد.
ام��ا ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه حس��ینعلی حاجی دلیگان��ی، عض��و هیات 
رئیس��ه مجلس اس��لامی، چن��دی پیش گفته ب��ود، طرح دوفوریتی از س��وی 
نماین��دگان مجلس برای اعطای س��هام عدالت به جامان��دگان و نیز 2میلیون 
نف��ری که کارت س��هام عدالت دارند اما به عنوان س��هامدار عدالت در س��امانه 
 س��ازمان خصوصی س��ازی ش��ناخته نمی ش��وند ب��ه هی��ات رئیس��ه مجلس 

تقدیم شد.
به گفته وی، بر اس��اس قانون س��هام عدالت این س��هام به 6 دهک کم درآمد 
جامعه قرار بود اختصاص پیدا کند متاسفانه در دولت دهم این مسئله به صورت 
قشری و سطحی پذیرفته شد و به این دلیل برخی از اقشار ضعیف و کم درآمد 
جامعه در شمار س��هامداران عدالت قرار ندارند در حالی که برخی کارمندان با 

درآمد مناسب در دولت سهامدار عدالت شده اند.
به گفته میثم پیله فروش، کارش��ناس اقتصادی ه��م مهم ترین ایرادی که در 
زمان حاضر به بحث سهام عدالت می توان وارد کرد، این است که هنگام توزیع، 
به جای آنکه سهام عدالت براساس کد ملی توزیع شود، براساس افراد شاغل در 
دس��تگاه ها توزیع شد که کارمندان دولت، بازنشستگان و برخی از افرادی را که 

در دستگاه ها کار می کردند شامل می شد.
وی اف��زود: تعداد زیادی از مردم که در دس��تگاه ها ش��اغل نبودند و وضعیت 
درآمدی مناسبی هم نداشتند از این سهام محروم شدند. از آن تاریخ تا به امروز 
بارها به دولت تذکر داده ش��ده که »اگر اس��م سهام، س��هام عدالت است، برای 
این دس��ته از افراد که در آن زمان تحت پوشش هیچ ارگان یا سازمانی نبودند و 
جا ماندن فکری کنید.«، اما متاس��فانه فکری برای جاماندگان نشد، تا به امروز 

که بحث آزادسازی سهام مطرح شد.
تناق�ض�در�طرح�برخ�ی�نمایندگان�مجل�س�و�اظهارات�وزیر���

اقتصاد
چالش اصلی در این خصوص مسئله تامین سهام برای افراد جامانده از سهام 
عدالت است. فرهاد دژپسند درباره نظر دولت نسبت به طرح مجلس برای ارائه 
س��هام عدالت به جاماندگان آن گفته بود: من این ط��رح را ندیده ام، اما امکان 
تجدیدنظ��ر در روند ارائه س��هام عدالت به جاماندگان این س��هام وجود ندارد؛ 
زیرا آن ش��رکت های دولتی مورد نظر را در قالب س��هام ارائه کرده ایم یا اکنون 
براس��اس قانون بودجه س��ال ۹۹ در حال واگذاری آنها هستیم بنابراین چنین 

چیزی امکان پذیر نیست.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه در ماده دوم ط��رح برخی نماین��دگان مجلس در 
خص��وص مح��ل تأمین منابع س��هام عدال��ت ب��رای جاماندگان آمده اس��ت: 
دول��ت موظف اس��ت از مح��ل باقی مانده س��هام دولت و ش��رکت های دولتی 
در ش��رکت های بورس��ی گروه ه��ای ی��ک و 2 موضوع م��اده 2 قان��ون اجرای 
سیاس��ت های کلی اصل44 قانون اساس��ی س��هام مورد نیاز برای سهام عدالت 
مش��مولان جدید را فراهم کند، روش و چگونگی شناس��ایی مش��مولان جدید 
و نح��وه برخورداری آنها از س��هام موضوع این قانون مطابق آیین نامه ای اس��ت 
 ک��ه حداقل ظرف م��دت 2ماه از تصوی��ب این قانون به تصوی��ب هیات وزیران 

می رسد.
ح��ال باتوجه به اقدام دولت برای فروش جداگانه س��هام های باقی مانده، این 
پرسش مطرح می ش��ود: آیا راهی برای تأمین سهام مورد نیاز برای جاماندگان 
وجود دارد تا نیازمندان جامانده نیز صاحب سهام عدالت شوند و دیگر آنکه این 

واگذاری با چه سازوکاری انجام خواهد شد؟ 
به عبارت دیگر وقتی دولت مدعی آن است که سهام جدیدی برای رفع تبعیض 

به وجودآمده ندارد، مجلس چه سازوکاری را در ادامه مشخص خواهد کرد؟

گزارش

کمک معدن به بازار سرمایه

راهکار�تامین�مالی�تولید�از�طریق�بورس

امکان�توسعه�تامین�مالی�از�بازار�بدهی�

 گروه معدن: 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت از برنامه خود برای 
عرضه سهام یا انتشار اوراق 1۰۰شرکت جدید تولیدی 
و صنعت��ی به بورس اوراق بهادار خبرداده اس��ت. این 
خبر درحالی منتش��ر ش��ده که ارزش س��هام در بازار 
سرمایه روبه رشد اس��ت، میزان سرمایه های سرگردان 
در کشور بالاس��ت و دولت به دلیل هزینه های برآمده 
از هم��ه گی��ری ویروس کرون��ا متحم��ل هزینه های 
غیرمنتظره زیادی ش��ده درحالی که از درآمدهای آن 

به دلیل کاهش بهای نفت کاسته شده است.
به گ��زارش بیرونی��ت، در چنین ش��رایطی به نظر 
می رس��د عرضه س��هام های جدید در ب��ورس راهکار 
دولت برای جذب س��رمایه های س��رگردان به س��مت 
تولی��د و صنعت باش��د. با این حال عرض��ه در بورس 
و انتش��ار اوراق، قوانینی دارد و باید دید این ش��مار از 
شرکت ها می توانند در چهارچوب قوانین سهام خود را 

در بورس عرضه کنند؟ 
ابزاری�برای�تامین�بودجه���

لطفعلی بخش��ی، اقتصاددان در این باره به بیرونیت 
گفت: وقت��ی ش��رکتی می خواهد وارد بورس ش��ود، 
باید اس��اس نامه، ترازنام��ه و اظهارنامه هایش همگی 
شفاف باشد و در 3سال گذشته سودده بوده باشد. در 
شرایطی که شرکت های دولتی ضررده هستند، چگونه 
می توانن��د ب��ه بورس وارد ش��وند؟ آیا این ش��رکت ها 

قابلیت پذیرش را براساس قوانین بورس دارند؟ 
وی اف��زود: همچنی��ن عرضه س��هام در بورس باید 
براساس منطقی اتفاق بیفتد. کشش بورس محدودیت 
خ��ود را دارد و اگر ما بیش از کش��ش آن، س��هام در 
بازار عرضه کنیم و برای آن س��هام تقاضا نباشد ارزش 
س��هام ها افت می کند و قیمت آنه��ا پایین می آید، در 
چنین ش��رایطی س��هامدارانی که با ه��دف فروش با 
قیمت بالا س��هام خود را عرضه کرده اند، نه تنها سود 

نمی کند که متضرر هم می شوند. 
بخش��ی ادامه داد: ورود ش��رکت ها در بورس در کل 
اتفاق خوبی اس��ت به ویژه ورود ش��رکت های دولتی، 
چون ورودش��ان به ب��ورس به ش��فافیت عملکرد آنها 
می افزای��د و می تواند به کاهش میزان فس��اد موجود 
منجر ش��ود اما در امکان ورود یکباره 1۰۰ش��رکت به 
بورس ش��ک و ش��بهه وجود دارد. با ای��ن حال عرضه 
س��هام ش��رکت های دولتی در بورس سازوکاری سالم 
تری در مقایس��ه با دیگر روش ها یی است که پیش از 
این دولت ب��رای درآمدزایی از آنها اس��تفاده می کرد. 

روش هایی چون فروش واحدهای صنعتی و تولیدی. 
این اقتصاددان خاطرنش��ان کرد: دولت برای بودجه 
سال۹۹ بر فروش 1۰۰هزار میلیارد تومان نفت حساب 
کرده بود، با ش��یوع کووید-1۹ دولت نه تنها نتوانست 
نف��ت بفروش��د بلکه درآمد آن ه��م از محل مالیات ها 
کم ش��د. از سویی دیگر تحریم ها از درآمدهای گمرک 
کاست. همچنین درپی شیوع بیماری دولت مبالغی از 
جی��ب خود به مردم پرداخت پ��س درحال حاضر پول 
زیادی در اختیار ندارد، در چنین شرایطی فروش اقلام 
دولتی ابزاری اس��ت که دولت به وسیله آن می خواهد 
تامین بودجه کند تا بتواند حقوق کارمندانش را بدهد، 
یارانه ها را پرداخت کند و... این 1۰۰ش��رکتی که قرار 
اس��ت در امس��ال به بورس وارد ش��وند، همین اقلام 
دولتی هس��تند آن هم در شرایط کنونی که قیمت ها 

در بورس بالا رفته است.
قوانی�ن�ب�ورس�ظرفیت�پذی�رش�جدید���

دارد؟�
در همین باره، فریال مس��توفی، رئیس کمیس��یون 
س��رمایه گذاری اتاق ایران اظهار کرد: حضور شرکت ها 
در ب��ورس می تواند به ش��فافیت بیش��تر عملکرد آنها 
بینجام��د. در نتیجه پررنگ ش��دن حضور ش��رکت ها 
در ب��ورس ب��ه معن��ای افزای��ش ش��فافیت و در پی 
آن رش��د اقتص��ادی اس��ت، اتفاق��ی ک��ه منتهی به 

س��رمایه گذاری های بلندمدت از سوی سرمایه گذاران 
می شود. وی افزود: همچنین اگر شرکت های بیشتری 
در بورس حاضر ش��وند و س��هام خ��ود را عرضه کنند 
رقابت��ی به وج��ود می آید که در ارتق��ای عملکرد آنها 
تاثیر مثب��ت دارد. همچنین در ش��رایطی که دغدغه 
امروز دولت در تولید و تجارت موضوع نقدینگی است 
و درحال حاضر کش��ور حجم بالای��ی از نقدینگی را در 
اختیار دارد، س��وق دادن این نقدینگی و سرمایه های 
 خ��رد به بازار س��رمایه راه��کار خوبی ب��رای مدیریت 

آنهاست. 
مس��توفی ادام��ه داد: پس افزایش ورود ش��رکت ها 
ب��ه بورس در کل راهکار درس��تی تلقی می ش��ود، اما 
اگر قرار اس��ت بنا ب��ر گفته مس��ئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت س��هام 1۰۰ ش��رکت جدی��د تا پایان 
س��ال در بورس عرضه ش��ود، این ش��مار از شرکت ها 
 باید قابلیت و شایس��تگی حضور در بورس را داش��ته 
باش��ند.  عضو هیات نمایندگان ات��اق بازرگانی اضافه 
ک��رد: همچنین در توانایی و ظرفیت کنونی س��ازمان 
بورس درباره ش��مار بالای شرکت های متقاضی تردید 

است. 
آیا س��ازمان بورس می توان��د در چهارچوب قوانین 
کنونی این شمار را بپذیرد؟ مگر اینکه قوانین تسهیل 
ش��ود. آمادگی ش��رکت ها برای ورود به بورس ملاک 

اس��ت در ادامه محمدرضا بهرامن، رئیس خانه معدن 
ایران اظهار کرد: لازم��ه ورود به بورس رعایت قوانین 
و مق��ررات اعمال ش��ده در این زمینه اس��ت و اگر ما 
اص��ول ورود ب��ه بورس را رعایت کنی��م و تابع قوانین 
باشیم عرضه سهام ش��مار بیشتر شرکت ها خیلی هم 
خوب اس��ت، پس اصل مطلب مش��کلی ن��دارد.  وی 
اف��زود: درحال حاض��ر با س��رمایه های س��رگردانی در 
کش��ور رو به رو هس��تیم که گاه به ط��ور هیجانی به 
بخش های مختلف جذب می ش��ود. اگر این سرمایه ها 
را به مس��یر درس��ت هدایت کنیم می توانیم بر میزان 
س��رمایه بیفزاییم اما همه اینها مش��روط بر این است 
که نظارت های لازم صورت بگیرد و کس��ی که س��هام 
خ��ود را در بورس عرضه می کند نگران��ی برای آورده 

خود نداشته باشد.
رئی��س خانه معدن ادام��ه داد: بخش معدن از جمله 
صنایعی اس��ت که تاکنون کمتر به ب��ورس ورود پیدا 
کرده اس��ت و وارد کردن ش��رکت ها به بورس اقدامی 
ایده آل به ش��مار می آید اما اگر مدیریت درستی بر آن 
انجام نشود نمی تواند اهدافی را که تعیین شده برآورده 
کند. بهرامن خاطرنشان کرد: تمام اینها مشروط به به 
رعایت مقررات و ضوابط و آمادگی داش��تن شرکت ها 
برای عرضه س��هام در بورس اس��ت؛ پس کلیت طرح 

اشکالی ندارد اما به شرط رعایت مقررات.

عضو هی��ات مدی��ره بورس ته��ران با برش��مردن 
3راهکاری ک��ه بازار بورس را به س��مت تامین مالی 
تولید هل می دهد، گف��ت: ارزش هلدینگ ها در بازار 

سرمایه 2۰۰۰هزار میلیارد تومان است.
محمودرض��ا خواجه نصیری در گفت وگ��و با مهر با 
اش��اره به وضعیت کنونی بازار سرمایه و عدم هدایت 
مکفی س��رمایه های جذب شده در این بازار به سمت 
تولید و سرمایه گذاری گفت: نکته ای که این روزها در 
بازار سرمایه ذهن بسیاری از سیاستگذاران بورسی را 
به خود مش��غول کرده، آن است که وقتی که پول به 
بازار ثانویه تزریق می ش��ود و محصولاتی که در بازار 
ثانویه هستند، دست به دس��ت می شوند، این موضوع 
نه تنها باعث افزایش کیک بازار سرمایه نخواهد شد، 
بلکه منجر ب��ه افزایش قیمت بیش از حد محصولات 
مالی می ش��ود و در نهایت، س��رمایه جدیدی را وارد 

تولید نخواهد کرد.
عض��و هیات مدیره ب��ورس ته��ران اف��زود: بر این 
اس��اس، افزایش قیمتی که در س��هام ش��رکت ها رخ 
می ده��د، نمی تواند مبالغی را از ب��ازار ثانویه به بازار 

اولی��ه تزریق کند. از 3طریق می توان این مش��کل را 
حل کرد؛ نخس��تین روش آن اس��ت که شرکت ها از 
محل منابع تزریق شده به بازار، افزایش سرمایه داده 
و از س��هامداران منابع��ی را جذب کنن��د تا در قالب 
آن بتوانن��د منابع جدیدی را وارد پروژه ها کنند؛ ولی 
در چنین ش��رایطی به دلیل اینکه سهامداران عمده 
نهادی هس��تند و باید بیشترین وجه را به مجموعه ها 
تزریق کنند، عملا پیش ش��رط موفقیت آن است که 
سهامداران عمده برای این افزایش سرمایه وارد عمل 

شوند.

وی تصری��ح کرد: در واق��ع، س��هامداران عمده از 
طری��ق حق تق��دم، منابع جدی��د را تزری��ق خواهند 
ک��رد که البته ای��ن روش، یک فرآیند زمان بر اس��ت 
 و نمی توان��د راه��کار کوتاه مدت��ی در بازار به ش��مار 

آید.
خواجه نصی��ری راهکار دوم را عرضه اولیه س��هام 
ش��رکت ها اظه��ار کرد: ب��ا ورود به ب��ورس و عرضه 
اولی��ه س��هام، ش��رکت ها می توانن��د منابع��ی را در 
اختی��ار گرفت��ه و س��رمایه گذاری های جدی��د انجام 
 دهند و ب��رای اجرای پروژه های جدی��د تامین مالی 

کنند.
این کارش��ناس ارشد بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
روش س��وم که یکی از س��ریع ترین روش ها به شمار 
می رود آن اس��ت که با توجه به اس��تقبال بالایی که 
س��رمایه گذاران از س��هام موج��ود در بازار س��رمایه 
داشته اند، بخشی از سهام ش��رکت ها به مردم واگذار 
ش��ده و منابع مالی حاصل از آن به هلدینگ ها برای 
 افزایش س��رمایه وارد ش��ود تا هلدینگ ه��ا بزرگ تر

 شوند.

وی افزود: با توجه به تخصص هلدینگ ها در ایجاد 
پروژه های بزرگ کشور و طراحی و وجود تخصص های 
لازم، کار هلدینگ ها ورود به این عرصه است؛ این در 
ش��رایطی است که ۹ هلدینگ بزرگ کشور نزدیک به 
1،7۰۰ هزار میلیارد تومان س��هام در بورس دارند که 
سرجمع آن برای کل هلدینگ ها بیش از 2۰۰۰هزار 
میلی��ارد تومان اس��ت؛ بنابراین اگر ۵ ت��ا 1۰درصد 
س��هام خود را در بورس بفروش��ند، ح��دود 1۰۰ تا 
 2۰۰ ه��زار میلیارد تومان مناب��ع مالی جذب خواهد 

شد.
به گفت��ه خواجه نصیری، هلدینگ ه��ا می توانند با 
ف��روش این بخش از س��هام خود خل��ق ارزش کرده 
و مردم نی��ز علاوه بر خرید س��هام، منابعی را تزریق 

نمایند که منجر  به تولید و اشتغال خواهد شد.
وی گفت: درحال حاضر هلدینگ ها و مجموعه هایی 
ک��ه در بورس حضور دارند، س��هام خ��ود را به بهانه 
نظ��ارت برخی از دس��تگاه ها در آینده و ایراد اتهام به 
آنها مبنی بر ارزان فروش��ی عرض��ه نمی کنند و این به 

بازار سرمایه آسیب رسانده است.

ح��دود 6 م��اه از پیدایش بیماری کرون��ا در جهان 
گذش��ته و در ای��ن دوره بی��ش از 7 میلی��ون مبتلا 
و 4۰۰ ه��زار مرگ ثبت ش��ده اس��ت. ه��ر چند که 
خس��ارات انس��انی، بزرگتری��ن هزینه ای��ن بیماری 
محس��وب می ش��ود، اما تبعات منفی بیماری تنها به 
 این موارد محدود نمی شود و موارد وسیعی را می توان 

برشمرد.
به گزارش ش��رکت س��رمایه گذاری س��امان مجد، 
آخری��ن ب��رآورد از ش��رایط اقتصاد جهانی از س��وی 
س��ازمان همکاری و توس��عه اقتصادی )OECD( در 
ماه ژوئن بیانگر آن اس��ت که در صورت عدم بازگشت 
موج دوم بیماری در فصل پاییز، رش��د تولید ناخالص 
جهانی در س��ال 2۰2۰ برابر با منفی 6 درصد خواهد 
بود که البته این رقم برای برخی کشورها نظیر ایتالیا، 
اس��پانیا، فرانسه و انگلس��تان 2 رقمی خواهد بود. در 
کن��ار اختلافات بین کش��وری، میزان اف��ت تولید در 
بخش های مختلف نیز قطعا متفاوت خواهد بود و برای 
بخش های خدماتی نظیر س��فر و گردش��گری، هتل و 
رس��توران، حمل ونقل و آموزش، انتظار می رود میزان 

آسیب منفی بیشتری مشاهده شود.
در سمت مقابل تغییرات ساختاری ناشی از بیماری 
کرون��ا می تواند ب��رای گروه های��ی نظی��ر ارتباطات، 
پیامدهای مثبتی را به همراه داش��ته باش��د؛ کاهش 
ارتباطات فیزیکی و افزایش نیاز به تماس های تلفنی، 
خانه نش��ینی به دلی��ل قرنطینه و افزای��ش تفریحات 

اینترنت��ی نظی��ر تلویزیون ه��ای اینترنت��ی، ش��یوع 
دورکاری از طریق نرم افزارهای آنلاین، افزایش خرید 
و فروش های اینترنتی، اج��رای برنامه های فرهنگی و 
ورزش��ی با حضور تماش��اگران مجازی، توسعه هوش 
مصنوعی و اپلیکیشن های همراه برای غربالگری افراد 
و موارد مش��ابه همگی بیانگر آن است که این بیماری 
توانسته تقاضای قابل ملاحظه ای برای ارتباطات ایجاد 
کند و این موضوع می تواند یک تحول جدی برای این 
بخ��ش ایجاد کند. انتظار م��ی رود که بخش زیادی از 
اثرات این تغییرات، حتی در دوره پس��اکرونا نیز ادامه 
یابد و تقاضا برای ارتباطات همچنان در س��طحی بالا 

باقی بماند.
در ایران نیز ش��رایط مشابهی وجود داشته و شواهد 
تجربی و آمار گویای آن است که تقاضا برای خدمات 
بخش ارتباطات به شکل مشهودی افزایش یافته است. 
ب��ه عنوان نمونه، نرخ تورم ماهان��ه گروه ارتباطات در 
اردیبهش��ت ماه معادل 3.4 درصد بوده که نس��بت به 
نرخ تورم کلی این ماه، حدود یک واحد درصد بیشتر 
بوده است. تراکنش های اینترنتی 2ماهه ابتدای سال 
۹۹ نس��بت به دوره مش��ابه س��ال قبل 17.۵ درصد 
افزای��ش یافته و درآمد 2ماهه ش��رکت های ارتباطات 
س��یار و مخابرات ایران نیز براس��اس اطلاعات کدال 
رش��د 2۵ درصدی را تجربه کرده اس��ت. این ارقام به 
خوبی افزایش تقاضا برای خدمات ارتباطات در کشور 
را نش��ان می دهد. با توجه به آنکه انتظار می رود تغییر 

پارادایم ایجاد ش��ده در زمینه توس��عه بیشتر خدمات 
ارتباطی و کس��ب وکارهای آنلاین، در دوره پساکرونا 
نیز ادامه یابد، عدم توس��عه زیرس��اخت های ارتباطی 
کش��ور و بنگاه های بزرگ این حوزه می تواند به تدریج 
مشکلات زیادی را ایجاد کند و به عنوان یکی از موانع 

افزایش تولید و رشد اقتصادی مطرح شود.
بر این اس��اس به نظر می رس��د که در شرایط فعلی 
انجام برخ��ی س��رمایه گذاری های عمده در توس��عه 
زیرس��اخت های ارتباطی کش��ور از قبی��ل تجهیزات 
مخابراتی، افزایش پهنای باند و موارد مش��ابه ضرورت 
دارد و با توجه به آنکه شرایط ویژه تحریمی و کرونایی 
کشور، استفاده از منابع نظام بانکی را با چالش بسیار 
جدی مواجه س��اخته است، اس��تفاده از ظرفیت بازار 
اوراق تامین مالی برای این امر می تواند مورد نظر قرار 
گیرد. درحال حاض��ر، بخش ارتباطات از بخش های به 
نسبت پیشرو در زمینه اس��تفاده از بازار اوراق تامین 

مالی به ش��مار می رود؛ به شکلی که رقم تامین مالی 
ای��ن بخش از این ب��ازار در پایان اردیبهش��ت  13۹۹ 

حدود 2۰هزار میلیارد ریال بوده است. 
هرچند محاسبه ارقام حقیقی )13۹۵=1۰۰( میزان 
تامین مالی این بخش از بازار اوراق نشان می دهد که 
ارزش حقیقی اوراق منتشره توسط شرکت های صنعت 
ارتباطات در ۵ س��ال اخیر تقریبا هیچ رشدی نداشته 
اما باید توجه داش��ت از آنجا که یک��ی از چالش های 
جدی عدم رشد بازار اوراق در کشور، مسئله ناآشنایی 
بنگاه ها با این بازار و ظرفیت وس��یع آن جهت تامین 
مالی است، وجود تجربه قبلی انتشار اوراق در صنعت 
ارتباطات می تواند به عنوان نقطه مثبت موضوع تلقی 

شود. 
در واق��ع از آنج��ا که صنعت ارتباط��ات تجربه های 
پیشین موفقی در بهره گیری از بازار اوراق تامین مالی 
داش��ته، می توان امیدوار بود که در شرایط فعلی نیز با 
شناسایی درس��ت از نیازهای آینده سرمایه گذاری در 
این صنع��ت، دوباره تامین مالی از ب��ازار اوراق تامین 
 مالی از س��وی بنگاه ه��ای صنعت ارتباط��ات افزایش

یابد. 
نکته مهم دیگری ک��ه نباید مورد غفلت قرار گیرد، 
آن است که درحال حاضر نرخ تامین مالی از بازار اوراق 
در یکی از کمترین س��طوح تاریخی قرار گرفته و این 
موضوع مزیت ویژه ای را برای شرکت هایی که اقدام به 

انتشار اوراق کنند، ایجاد خواهد کرد.
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